
Вторник
11 май 2010, брой 86 (4897)

цена 1.50 лева

Новини ▶ 9 
Милионите на 
МО не били  
само за „Кугъри” 
Отпуснатите 300 млн. 
лв. отиват за три проекта, 
казаха от ведомството на 
Аню Ангелов

USD/BGN:1.50808 

-0.35% 
Българска народна банка

EUR/USD: 1.29690

     +0.35%
Българска народна банка

Sofix: 408.81

    -0.41% 
Българска фондова борса

BG40: 115.10

+0.06% 
Българска фондова борса

Компании  ▶ 13
Туристическият 
сектор не може да 
прогони облаците    
Общият оборот на 
компаниите от бранша, 
които се търгуват на 
БФБ, се е стопил с 
близо 6% до 8.7 млн. лв. 

Компании ▶ 14

В България има 
пари за ново 
строителство

Компании  ▶ 11
Дружествата със 
собствени акции 
вече продават 
Дружествата ще спечелят 
660 хил. лв. от  
обратното изкупуване. 
„Биоиасис” вече  
обяви, че пуска  
на пазара придобити 
собствени акции

Коментар ▶ 2
Поредното  
неизбежно  
отлагане
Усвояването на европари-
те за пътища се отдалечава 
с една година. А когато 
ГЕРБ дойде на власт през 
лятото на 2009 г., Борисов 
обещаваше 2010 г. да бъде 
значително по-добра

Медиен бизнес ▶ 23
Треска за спорт  
в телевизионния 
ефир

Продали сме 80% от 
рекламата за световното 
първенство в ЮАР, каза 
Димитринка Кирова, 
директор Маркетинг и 
реклама в националната 
телевизия

Новини ▶ 9
КЗК глоби 
Камарата на 
строителите
Санкцията от 175 хил. лв. 
е наложена за неправомер-
но определяне на цени, 
казаха от комисията на 
Петко Николов. Членовете 
на КСБ произвеждат 90% 
от общата строителна 
продукция

Новини ▶ 7
250 проекта чакат 
пари от Дунавската 
стратегия

Едва 3 до 6% от ресурса 
на р. Дунав се използва 
ефективно, каза комисарят 
по регионална политика 
Йоханес Хаан за страните 
от дунавския регион са 
предвидени 100 млрд. EUR

Гръцки 
подарък

Гръцката криза отслаби еврото, което качва цените у нас. 
Инфлацията ще заличи ефекта от запазването на ставката на ДДС 
на 20% на стоките  ▶ 4-6

Илюстрация: Вихър Ласков

▶▶ ▶Инж. Цветан Цонев, 
гл.▶изп.▶директор▶на▶„Трейс▶Груп▶▶холд”
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Печеливш
Йордан Войнов 

Губещ
Симеон Пешов 

1000 т месо с изтичащ срок на годност са проверявали 
денонощно служителите от Националната ветеринар-
номедицинска служба с шеф Йордан Войнов по време на 
празниците. Проверката е част от съвместна акция 
с полицията в пазарджишки складове, при която бяха 
задържани 316 т развалено месо, купено от кланици на 
страни от ЕС.

Комисията за защита на конкуренцията (КЗК) глоби със  
175 000 лв. Камарата на строителите в България (КСБ) с 
председател Симеон Пешов. Причината е, че камарата 
определяла препоръчителни цени на членовете си за предос-
тавянето на строителни услуги. Според антимонополната 
комисия определянето на фиксирани или препоръчителни 
цени уврежда пазара.

Мнения

 ▶С последните промени 
за болничните означава 
ли, че ще внасяме 70% от 
здравната вноска в бюдже-
та за първите 3 месеца, а 
след това по 80%?  
                                            димитров
 

 ▶най-лошото е, че всичко 
ще е на гърба на бизнеса, и 
то най-ударени ще бъдат 
тези от белия бизнес. Най-
страдащи са изрядните и 
работещи по правилата! 
А правилата са такива, че 
да даваш непрекъснато 
рушвети на държавните 
и общинските чиновници. 
Докато не се променят 
законите в полза на белия 
бизнес, все цената ще пла-
щат бизнесът и хората от 
народа! Тогава защо се от-
числяват здравни осигуров-
ки, след като първите три 
дни пак бизнесът плаща??? 

Глава

pari.bg Топ 3

1 От работата на 
НАП, МВР, прокура-
турата и ДАНС сре-
щу контрабандата 

на цигари, алкохол, горива 
и строителни материали 
премиерът очаква да дой-
дат 500 млн. лв. 
 

2 Членовете на ев-
розоната ще имат 
достъп до гаранции 
за заеми в размер 

на 440 млрд. EUR и 60 млрд. 
EUR директно финансиране 
от ЕК. 

3 ДАНС, МВР и Наци-
оналната разуз-
навателна служба 
започват законно 

следене в интернет и по 
телефонни разпечатки. 

Неизбежното отлагане
Следващата година ще бъде 
значително по-добра. Защото 
тогава се очаква да усвоим 60-70% 
от парите, отпуснати за строежи на 
магистрали. Това обеща премие-
рът Бойко Борисов вчера в Русе по 
време на Дунавската конференция.  
Когато ГЕРБ дойде на власт през 
лятото на 2009 г., Борисов обеща-
ваше 2010 г. да бъде значително 
по-добра именно заради ускоре-
но усвояване на евросредства-
та. Оказа се обаче, че не е така 
лесно България да получи парите 
от Брюксел, пък дори и там да 
“харесват новите министри”, 
както казва премиерът. Спъват ни 
тромавите процедури, по които се 
точат търговете, къде наложени от 
Брюксел, къде измислени от бъл-
гарската администрация, която на 
всичкото отгоре е и недостатъчно 
подготвена за тази работа. Раз-
блокирането на спрените средства 
заради открити нередности пък 
се оказа още по-трудна мисия от 
преборването за нови фондове. 
На трето място е недостатъчното 
доверие от страна на Еврокоми-

сията, на чиято глава сега е как да 
спасява няколко закъсали европей-
ски икономики.

Сега премиерът моли бизнеса за 
малко повече търпение до 2011 
г. В търсене на еврофинансиране 
правителството е представило пред 
Брюксел няколко големи инфра-
структурни проекта - магистрали, 
естакади, нови възли... По всичко 
личи, че Еврокомисията няма да 
разреши прехвърлянето на 1 млрд. 
EUR от неосъществени проекти по 
различни програми към рехаби-
литация на пътища, както поиска 
правителството преди месец. 

До 2011 г. обаче голяма част от 
строителните фирми едва ли ще 
устискат. Секторът отбеляза нови 
20% спад през първото тримесе-
чие на тази година (виж стр. 8). С 
изключение на магистрала “Тра-
кия” няма развитие по нито един 
пътен проект. С темповете, с които 
се провеждат търговете, пътно 
строителство до края на годината 
едва ли ще започне.

Правителството признава, че 
големите инфраструктурни 
проекти са шанс за раздвижване на 
икономиката ни. Само че вече ня-
колко месеца мотае издължаването 
на спечелени от фирмите поръчки. 
Дори и тези строителни компа-
нии, които са се съгласили да си 
получат парите със 7% отстъпка от 
Българската банка за развитие, все 
още нищо не са получили. Чинов-
ниците в министерствата не смеят 
да подписват нищо. Дали от страх, 
че по-късно ще ги обвинят за взе-
мане на грешно решение, дали под 
натиск на съответния министър, не 
е ясно каква е причината. 

Само че като не си получат 
парите, в един момент те-
зи фирми ще престанат да си 
плащат заемите, които са теглили 
за изпълнението на поръчките. 
Тогава дори държавата да отпуши 
еврофинансирането, няма кой да 
им разреши да участват в търгове-
те, защото вече ще са натрупали 
черни точки като недобри кредито-
получатели.

коментар

 ▶  2011 г. ще бъде по-добра, защото ще усвоим 60-70% от парите, отпуснати за строежи на магистрали, обеща премиерът Бойко БорисовНай-после 
реформи

Правителството започва съкращения и преструктуриране в четири  
ключови сектора. Очакваните икономии са 900 млн. лв. 
Предстои актуализация на бюджета  ▶ 4-7

Понеделник
10 май 2010, брой 85 (4896)

цена 1.50 лева

Новини ▶ 7 
И БНТ  
с план 
„Антикриза” 
103 служители ще бъдат 
съкратени, съобщи 
генералният директор 
Уляна Пръмова

USD/BGN: 1.51333 

+1.28%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.29240

     -1.26%
Българска народна банка

Sofix: 410.50

    -0.86%
Българска фондова борса

BG40: 115.03

-0.47%
Българска фондова борса

Компании  ▶ 13
Бързите кредити 
ще се увеличат с 
6% през 2010 г.    
Пикът на 
необслужваните заеми 
вече е отминал, делът 
им остава около 10%

Пазари ▶ 17

Еврото проби  
14-месечно дъно

Компании  ▶ 12
Паричните фондове 
привлякоха 
инвеститорите 
Взаимните фондове,  
които оперират на парич-
ния пазар, отчитат най-се-
риозен инвеститорски ин-
терес през април. Нетната 
стойност на активите при 
тях има най-голям ръст

Коментар ▶ 2
И безвремието 
струва  
пари 
Докато през почивните 
дни забравихме за офиса, 
туризмът работеше на 
пълни обороти, еврото 
продължаваше да пада

Компании ▶ 11
Застрахователите 
се разминаха с 
прякото облагане
Предложението на Минис-
терския съвет за връщане 
на прякото данъчно обла-
гане на застрахователните 
премии отпадна. Пред-
ложението е върнато за 
доразглеждане в работната 
група във финансовото 
министерство

Компании ▶ 14
Панаирът 
заплаши, че ще се 
изтегли от Шанхай

„Международен панаир - 
Пловдив” АД ще изпълни 
заканата си, ако държавата 
не преведе гласуваните от 
правителството 4.685 млн. 
лв. за подготовката му, 
каза изп. директор на дру-
жеството Богомил Бонев

Новини ▶ 8
30 млн. лв.  
евросубсидии  
за 17 проекта

17 проекта от 2008 г. ще 
получат чаканите 30 млн. 
лв. евросубсидии, съобщи 
изпълнителният директор 
на ДФ „Земеделие”  
Калина Илиева

 Индексите на големите борси отчетоха  
най-големия седмичен спад за последната година. 
Dow Jones изтри 1000 пункта за секунди

▶
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към космоса

обещание

Искам да им кажа на тези, които 
ни пречат в момента, че битка-

та за истинския вкус на българското 
саламурено сирене ще я спечеля

Число на деня

6.4
 ▶пункта е по-високо доверието на потребителите в 

сравнение с януарското равнище според проучване на 
Националния статистически институт Мирослав найденов,  министър на земеделието и храните

На интернет 
фронта 
нищо ново

коментар

Блогове, Twitter акаун-
ти, Facebook. Всички 
гръмнаха с новината, че 
от понеделник, 10 май, 
влязоха в сила проме-
ните в Закона за елек-
тронните съобщения. 
А с тях МВР вече може 
да ни следи в интернет. 
Всъщност това е стара 
новина. 

И преди, и сега МВР има 
право на достъп до тра-
фична информация само 
след съдебно разрешение. 
Разликата е, че сега сро-
ковете за предоставянето 
й са скъсени до 72 часа, 
а операторите са длъжни 
да приемат искания от 
страна на полицията 24 
часа в денонощието. Про-
мените в ЗЕС обещават, 
че ще се води и стриктен 
регистър за постъпилите 
до интернет доставчици-
те заявления, както и за 
направените искания от 
спецслужбите.

Тоест, на интернет 
фронта нищо ново. 
Само малко по-уредено, 
което може да се тълкува 
и като добра новина за 
потребителите. Така ще 
се знае кой, кога и какво 
е гледал - дали разпе-
чатка за телефон, дали 
трафични данни - както 
дойде. А и престъпле-
нията, за които МВР ще 
има право на достъп до 
трафичните данни, също 
не са никак леки - иска-

Промените 
в ЗЕС 

влязоха в сила, 
но МВР така или 
иначе си следи 
потребителите в 
мрежата

pari.bg реплики

 ▶Столична топлофика-
ция става общинска. А 
какво искаш? Цяла България 
(т.е. и провинцията) да 
плати дълговете на софи-
янци? Не стига, че дълги 
години Топлофикация-Со-
фия се субсидираше от 
държавния бюджет (т.е. 
от всички българи, в т.ч. и 
от провинцията), ами ако 
може още да продължава. 
Отоплението в провинция-
та на практика е по-скъпо 
и доказва за пореден път, 
че  животът в София е най-
евтин. 

Провинциалист

 ▶Бюджетът  ще е с малък 
излишък през април. Иди 
си бе, Братко ПИТ с очила, 
това е пътят да излезем 
от кризата. 

Luka

 ▶касовото изпълнение 
на тримесечна база не е 
показателно. Най-малко 
поради неотчетените 
курсови разлики при час-
тичните разплащания и 
прехвърлените вземания 
за по-късен период през 
фискалната година. Също 
така не се забелязва нава-
лица от отказващи се от 
7%. Така че как са описани 
тия невзети от бизнеса 
пари.... 

Стефан  

Христо Ласков 
hlaskov@pari.bg

 ▶  целта ни е български астронавт да бъде изпратен с мисия на наСа, каза Соломон Паси, докато представя-
ше американската астронавтка Марша айвинс в атлантическия клуб СНИмкА мАрИНА АНгелОВА

не за информация може 
да има само при тежки 
престъпления, наказвани 
със затвор над 5 години, 
компютърни престъпле-
ния и за издирване на 
лица. 

Остава всичко това 
да не бъде само на 
хартия, а изисквания-
та в ЗЕС да се спазват 
стриктно. И тогава 
наистина ще можем да 
бъдем сигурни, че Го-
лемият брат няма да ни 
гледа просто ей така, а 
ще ни следи само когато 
трябва. Иначе казано - 
когато някой е прекра-
чил закона и това трябва 
да бъде доказано. 

 ▶  Промените в ЗеС трябва да облекчат процедурата 
за получаване на информацията в полицията и да 
гарантират опазването й  СНИмкА емИлИя кОСТАдИНОВА



Скъпият 
долар качва 
цените  
на стоките
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Свитото вътрешно потребле-
ние остава основен проблем 
за българската икономика, 
заяви наскоро финансовият 
министър Симеон Дянков. 
Слабото търсене ограничава 
съживяването и на всички 
икономики в Европа. Въпре-
ки това се очаква инфлация-
та да нарасне заради поскъп-
ването на горивата. Скокът 
на еврото след безпреце-
дентните мерки на евро-
пейските лидери и най-вече 
на Европейската централна 
банка е само временно яв-
ление, смятат експерти. В 
дългосрочен план доларът 
ще остане силен, което ще 
вдигне цените на горивата и 
ще повиши инфлацията.

По-скъпи горива
Поскъпването на амери-
канския долар ще увеличи 
цената на горивата у нас, 
каза за в. „Пари” главният 
икономист на УниКредит 
Булбанк Кристофор Пав-
лов. Това мнение беше под-
крепено и от експерт от 
петролния сектор, пожелал 
анонимност. Така всички 
стоки ще поскъпнат, което 
ще заличи ефекта от реше-
нието на правителството 
да запази ставката по ДДС 
непроменена на 20%. 

Натиск върху еврото
Натискът върху еврото в 

дългосрочен план остава. 
Това ще доведе до ръст 
на вноса в България, тъй 
като левът е фиксиран към 
единната валута. В резул-
тат дефицитът по текущата 
сметка ще се ребаланси-
ра, коментира Кристофор  
Павлов.

Има обаче и добра стра-
на. По-слабото евро може 
да направи българските 
стоки по-конкурентоспо-
собни. Така част от износа 
може да се насочи към 
страни, които преди годи-
ни бяха традиционни наши 
търговски партньори като 
тези от Арабския регион, 
смята Павлов. 

Компаниите, които про-
дават продукция в араб-
ския свят, потвърдиха тази 
позиция. Износителите за 
трети страни, където ос-
новен играч е доларът, в 
момента печелят от по-
нижаващия се курс на ев-
рото, каза собственикът 
на компанията за млечни 
продукти „Жоси” Симеон 
Присадашки. Производи-
телят изнася стоките си в 
арабския свят. 

Спад на инвестициите
Заради проблемите в Гър-
ция спадът на чуждите ин-
вестиции в България може 
да е по-голям, смята Крис-
тофор Павлов. Така дефи-

цитът по текущата сметка 
ще трябва да се финансира 
от резервите на БНБ. На-
маляването на фискалния 
резерв през последните ме-
сеци е резултат именно на 
намаляването на чуждите 
капиталовложения.

Фискална позиция
На фона на останалите 
страни от ЕС обаче фискал-
ната позиция на България е 
много благоприятна. Ако 
правителството успее тази 
година да удържи дефици-
та, без да вдига данъците, 
има шанс догодина довери-
ето в икономиката ни бързо 
да се възстанови. Чуждите 
инвеститори ще се насочат 
към България заради ниско-
то данъчно бреме, особено 
на фона на повишаващите 
се данъци в Гърция и Румъ-
ния, а и в другите европей-
ски страни, каза Павлов.

Фискалният дефицит на 
България е под средния 
в Европа, а освен това и 
дълговото ни бреме е едно 
от най-ниските. В Гърция 
например близо 10% от 
БВП отиват за плащане на 
лихвите по дълга, т.е. ед-
на четвърт от бюджетните 
приходи се насочват натам. 
У нас за лихвите по об-
служване на външния дълг 
отиват едва 0.7% от БВП. 

Екип на в. "Пари"

Инфлацията ще заличи ефекта 
от запазването на ставката  
на ДДС на 20%

В дългосрочен план  
еврото ще поевтинява
След зелената вълна, 
заляла европейски-
те фондови пазари, 
същото очаква и САЩ 
благодарение на спаси-
телния план за Гърция. 
След решението за 
отпускане на първия 
транш на Гърция вече 
има увереност сред ин-
веститорите, че нещата 
ще се подобряват. 

В краткосрочен план 
очаквам еврото да 
поскъпне спрямо дола-
ра до 1.36-1.37. В по-
дългосрочен план оба-
че според мен еврото 
ще падне до 1.20 USD. 
Причината за това е, че 
проблемите в Европа 
са много. Ще минат 
години, докато всички 
държави в Европа се 
справят с бюджетните 
си дефицити и натру-
паните дългове. 

Ако например 
Испания изпадне 
в същата ситуация 
като Гърция, ще са й 
необходими 700 млрд. 
EUR. Не е много ясно 
обаче дали Европа ще 
бъде така благосклон-
на и отново ще вземе 
решение за подпома-
гане на друга закъсала 
държава. Допреди 
няколко месеца златото 
беше обвързано с дви-
жението на двойката 
EUR/USD. 

Taзи тенденция вече 
се променя и златото 
поевтинява тогава, 
когато има сигурност 
на пазарите. В същото 
време покачването на 
еврото и съответно по-
евтиняването на долара 
повишава цените на 
петрола на световните 
пазари.

Ако напри-
мер Испания 
изпадне в 

същата ситуация 
като Гърция, ще са 
й необходими 700 
млрд. EUR

Милен Пенев, 
изп. директор на Уд „аврора 
Кепитъл”Действията на ЕЦБ бяха 

неочаквано решителни
Новините за 
подкрепата на еврото 
са много положителни, 
особено що се отнасят 
до действията на Ев-
ропейската централна 
банка. Пазарите реагираха 
позитивно, тъй като те 
не очакваха действията 
на банката да са толкова 
решителни. 

Както вече стана ясно, 
ЕЦБ прие „механизъм за 
принудително изваждане 
от еврозоната”, ако не се 
спазва Пактът за стабил-
ност. Досега никога не 
е имало реална заплаха 

някоя страна да може да 
бъде извадена от евро-
зоната, ако не изпълнява 
критериите за членство. 

Така ако Гърция 
не успее да овладее 
положението, има реална 
заплаха да бъде извадена 
от еврозоната. Европей-
ските лидери дадоха 
категорично да се разбе-
ре, че ще следят строго 
как южната ни съседка 
изпълнява поетите анга-
жименти. На всеки три 
месеца МВФ ще посеща-
ва Атина, за да се види 
какво е изпълнила.

Има реал-
на заплаха 
Гърция да 

бъде извадена от 
еврозоната

Кристофор Павлов, 
главен икономист на УниКредит 
Булбанк

▶ Силният американски долар ще продължи да оскъпява горивата у нас. Цените по                                              бензиностанциите вече надминаха 2.20 лв./л снимКи марина ангелоВа
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Търговците на 
електроника и 
туристическият 
сектор не отчитат 
ефект засега

Българските производи-
тели, които изнасят за 
страни извън Европейския 
съюз, печелят от слабото 
евро. Това коментираха 
за в. „Пари” от компании 
износителки.

Доларът играч
В трети страни основен 
играч е доларът и това 
прави експортът от ЕС 
изгоден, каза собствени-
кът на млекопреработва-
телната компания „Жоси” 
Симеон Присадашки. Това 
не важи за Русия, където 
нещата са по-специфични 
и основният проблем не е 
във валутата, а в събира-
емостта на плащанията, 
добави той. 

Спокойствие
Курсът на долара не ни 
притеснява, защото всич-
ките ни договори са в ев-
ро, коментира и Богдан 
Борисов от „Карабунар”. 
Компанията продава млеч-
ни продукти в 21 страни 
извън ЕС, включително и 
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Печелят фирмите, 
които изнасят извън ЕС

Почивката в България 
става евтина за руснаци
Заради поскъпването на 
долара и поевтиняването 
на еврото можем да очак-
ваме някакъв положителен 
ефект за страните, в които 
туристическите договори 
са в евро. Например кон-
тактите на турски фирми с 
техни партньори от Русия 
и Украйна са в долари, а 
тези с български и други 
компании от Европа са 
предимно в евро. Тоест по-
чивката в България става 
по-евтина и атрактивна и 
валутните промени може 
да окажат и положителен 
ефект по отношение на 
туристопотока от Русия 
и Украйна. Той се под-
силва и от политическа-
та воля за облекчаване 
на режима за издаване 
на визи за руски граж-
дани. 

Не очаквам обаче да 
има увеличение на 
потока от туристи от 
други традиционни 
за България пазари 
от Западна Европа, 
тъй като и там по-
чивките са в евро 
и промяната в це-
ната на валутата 
ще има общ, 
еднакъв ефект 
навсякъде.

Пазарите бързо ще  
забравят за Гърция
Помощта за Гърция не 
е новина, защото тя се 
обсъждаше дълго време. 
Но реакцията на ЕС и 
вниманието около съби-
тията повлияха добре на 
инвеститорите и успокоиха 
пазарите засега. Едва ли 
има място за еуфория отвъд 
това, че и този път се отлага 
катаклизмът въпреки спада 
с почти 1000 точки на Dow 
Jones. Не бива да се забравя, 
че тази финансова помощ 
ще трябва да се връща от 
Гърция и че тя служи за 
финансиране на падежира-
щите й дългове. В страната 
предстоят много неприятни 
събития, които отново тряб-
ва да я направят платежо-
способна и конкурентна 
икономика.

Очаквам финансовите 
пазари много бързо да 
забравят за Гърция до 
следващия път, когато 

изплува поредният проблем 
на прекалено задлъжняла 
държава. Кризата сега не 
е приключила и тя ще се 
разпространи върху редица 
задлъжнели страни, но 
пазарите няма да реагират 
вече така силно. Предстои 
да бъдат преоценени риско-
вете от слаб икономически 
растеж във всички държави 
с големи дългове, което ще 
охлади цените на сурови-
ните и най-вече на петрола. 
Фондовите борси също ще 
ревизират темповете на 
очакван растеж. 

Поведението на 
валутите през послед-
ните дни е обичайното при 
формиране на върхове и дъ-
на, като очаквам 1.26 EUR/
USD да бъде най-ниската 
му стойност в рамките на 
следващите няколко месеца, 
но възстановяването няма 
да е силно и трайно.

Предстои да 
бъдат преоце-
нени риско-

вете от слаб иконо-
мически растеж във 
всички държави с 
големи дългове

Цветослав Цачев, 
ръководител отдел „анализи” в 
ИП „елана Трейдинг”

Любомир 
Панковски, 
зам.-председател на 
Българската асоциация 
на туристическите 
агенции

Богдан Борисов,
собственик на „Карабунар”

Курсът 
на амери-

канския долар 
не ни притес-
нява, защото 
всичките ни 
договори са в 
евро

в арабския свят. Тъй като 
левът е фиксиран към ев-
рото, това ми дава сигур-
ност за производството, 
понеже аз не съм финан-
сов брокер, добави той.

Финансов модел
Търговците на електро-
ника не очакват кризата с 
еврото да доведе до зна-
чителни ценови проме-
ни. Финансовият модел 
е направен така, че поне 
краткосрочно да защи-
тава цените на стоките 
от подобни ситуации на 
валутните пазари, каза 
маркетинг мениджърът 
на веригата за търговия с 
компютри и потребител-

ска електроника „Плесио” 
Николай Тотов. Компа-
нията не е получавала 
индикации за промяна в 
цените и от големите дис-
трибутори. Ако нещата с 
еврото продължат да се 
влошават обаче, това със 
сигурност ще има ефект 
и върху цените в някакъв 
момент, коментира Тотов.

Преди събитията
Компаниите в туристиче-
ския сектор също не отчи-
тат ефект от промяната в 
цените на валутите засега. 
Тази година обемът на 
ранните записвания беше 
доста висок. Голяма част 
от договорите и в евро, 
и в долари са сключе-
ни преди няколко месе-
ца, каза изпълнителният 
директор на „Алма тур” 
и зам.- председател на 
Българската асоциация на 
туристическите агенции 
Любомир Панковски. За-
това промяната в курса 
на еврото или долара не 
може да окаже някакво 
генерално влияние върху 
индустрията, коментира 
той. По думите му обаче 
трябва да се изчака по-
не един месец, за да се 
очертаят по-ясно новите 
тенденции.

▶ Силният американски долар ще продължи да оскъпява горивата у нас. Цените по                                              бензиностанциите вече надминаха 2.20 лв./л снИмКИ марИна ангелоВа
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Вълчи мерки за борба за 
оцеляването на еврото. 
Операция „Шок и ужас II” 
в три измерения и с по-
добри ефекти. Това са са-
мо част от определенията, 
които получи обявеният 
от Европейския съюз па-
кет помощи за изпаднали 
във финансови затруднения 
държави членки на еврозо-
ната. Общата му стойност 
е 750 млрд. EUR - толкова, 
колкото преди година по-
лучи МВФ за спасяването 
на цялата глобална иконо-
мика. Действията на евро-
пейските лидери доказаха 
изявленията от миналата 
седмица, че Брюксел е го-
тов на всичко, за да защи-
ти единната валута, която 
изпадна в най-голямата си 
дупка в 11-годишното си 
съществуване. 

Още по-важната новина 
след продължилата над 11 
часа среща на финансовите 
министри на ЕС обаче е 
намесата на Европейската 
централна банка на пазара 
на дългови книжа, която бе 
посрещната оптимистично 
от инвеститорите. Освен ЕС 
Международният валутен 
фонд също ще се включи в 
спасяването на закъсалите 
членове на еврозоната с 250 
млрд. EUR, а Федералният 
резерв на САЩ обеща кре-
дитна линия за европейски-
те централни банки. 

Пари в брой
Огромната сума от 500 млрд. 
EUR, обещана от финансо-
вите министри на ЕС, обаче 
ще бъде разпределена на 2 
части. По-голямата от тях 
- около 440 млрд. EUR, ще 
бъде предоставена по спе-
циална схема заради евро-
пейското законодателство. 
Плановете на финансовите 
министри предвиждат съз-
даването на специално под-
разделение, което ще заеме 
парите от правителствата 
на еврозоната, а впослед-
ствие ще ги предостави на 
нуждаещите се държава или 
държави. Заемите на това 
подразделение, което ще 
бъде извън всякакви сметки 
и отчети, ще бъдат гаранти-
рани от правителствата на 
страните от еврозоната с 
изключение на държавата, 
получаваща заема. Тази схе-
ма помага за заобикалянето 
на европейското законода-
телство, което забранява 
поемането на дългове на 
една държава от друга, ко-
ментира Wall Street Journal. 
Чрез нея на практика се 
получават т.нар. двустранни 
заеми, чрез които се заоби-
каля поемането на дълговете 
на една държава от друга, 
което е забранено. 

Гаранциите за заемите ще 
бъдат разпределяни про-

Брюксел защитава 
еврото със зъби и нокти 
Над 750 млрд. EUR ще бъдат предоставени в помощ на страните  
от еврозоната, за да се гарантира стабилността на единната валута

порционално, заяви евро-
пейският комисар по иконо-
мическите и паричните въ-
проси Оли Рен след срещата 
на финансовите министри. 
Подобна бе ситуацията с 
пакета от 110 млрд. EUR, 
предоставен на Гърция. 
Най-голяма част от него ще 
бъде покрита от Германия, 
която ще трябва да гаран-
тира около 123 млрд. EUR 
от обещаните от Брюксел 
440 млрд. EUR в новия па-
кет. Франция ще отговаря 
за около 92 млрд. EUR, а 
най-малката страна членка 
на еврозоната - Кипър, ще 
трябва да гарантира около 
1 млрд. EUR. Тези числа ще 
се променят, ако по-голяма 
държава като Испания на-
пример поиска помощ. Все-
ки един заем обаче трябва да 
бъде одобрен от местните 
парламенти, преди да по-
лучи гаранция от съответ-
ната държава, което може 
да възпрепятства бързото 
осигуряване на средства за 
нуждаещите се държави. 
Германският канцлер Анге-

ла Меркел обеща, че новият 
пакет мерки ще получи одо-
брението на парламента в 
страната й още днес. 

Европейският съюз ще 
гарантира събирането на 
останалите 60 млрд. EUR 
от спасителния пакет по-
бързо. Парите ще дойдат 
от средства, разпределени 
в бюджета за природни бед-
ствия и „извънредни ситу-
ации”. Тази мярка е оправ-
дана, защото създалата се 
дългова криза е „кризисна 
ситуация, която заплашва 
финансовата стабилност на 
еврозоната и Европейския 
съюз”, заяви Рен при обя-
вяването на мерките. 

Помощ отвъд океана
Освен Европейския съюз 
обаче в спасяването на ев-
розоната ще се включи и 
Международният валутен 
фонд, който обеща 250 
млрд. EUR за изпадналите 
във финансово затруднение 
членове на блока. Сигу-
рен съм, че този пакет ще 
сработи, коментира дирек-

440 МЛРД. EUR
Средства, които ще бъдат отпуснати под формата 

на двустранни заеми от страните членки 
на еврозоната. Те ще бъдат гарантирани от 

останалите 15, които на практика предоставят 
помощта

250 МЛРД. EUR
Средства, които ще бъдат предоставени 

от МВФ

НЕЯСНА СУМА
ЕЦБ започва изкупуването на правителствени 

облигации на страни от еврозоната, 
както и на корпоративни облигации. 

Банката ще предостави и схеми
за 3- и 6-месечна ликвидност

60 МЛРД. EUR
Средства, които ще бъдат пренасочени от фонда 

на ЕС за реагиране при извънредни ситуации. 
Кризата постави под въпрос съществуването 

на еврото, което е достатъчен повод това да се случи, 
смята еврокомисарят по икономическите 

и паричните въпроси Оли Рен

Графика: Вихър Ласков

Спасителният пакет в детайли

те кредитни линии пре-
зидентът на Европейската 
централна банка Жан-Клод 
Трише обяви, че започва 
изкупуването на прави-
телствени облигации на 
страни от еврозоната, както 
и на корпоративни облига-
ции. Целта на това е да „се 
осигури дълбочина и лик-
видност” на финансовите 
пазари.

Стъпката бе определе-
на като безпрецедентна в 
историята на банката, но 
и очаквана от инвестито-
рите. Досега централната 
банка на еврозоната от-
казваше подобни ходове, 
които „размиват границата 
между финансовата и моне-
тарната политика”. От ЕЦБ 
не обявиха горна граница 
на изкупуването на дълго-
ви книжа, но уточниха, че 
сделките ще бъдат „стери-
лизирани” - тоест няма да 
се печатат нови пари. Па-
ралелно с изкупуването на 
дългове ЕЦБ ще представи 
и неограничени схеми за 
3- и 6-месечна ликвидност, 
уточниха от трезора. 

Ефектът
Обявените мерки за спа-
сяване на еврото показват, 
че лидерите на Европа не 
са готови да запазят ста-
билността на еврозоната 
на всяка цена. След като 
обявената през минала-
та седмица помощ от 110 
млрд. EUR за Гърция не 
успя да успокои пазарите, 
дойде време на крайните 
мерки, които бяха приети 
оптимистично от инвести-
торите. Систематичността 
на кризата и опасността 
от пренасянето й в други 

държави, като Испания и 
Португалия, обаче нака-
раха лидерите на Европа 
да действат проактивно и 
да се подсигурят срещу 
бъдещи проблеми на дру-
ги членове на еврозоната. 
По този начин Брюксел 
се опита да парира и об-
виненията, че не реагира 
достатъчно бързо в борбата 
си срещу пазарното напре-
жение, какъвто бе случаят 
с Гърция.

Мерките показват и до 
каква степен кризата за-
страшава стабилността на 
еврото и най-вече основ-
ните му принципи. Сред 
тях е поддържането на 
самостоятелна финансова 
стабилност на всяка една 
от държавите членки на 
еврозоната. Тази независи-
мост обаче бе сред основ-
ните причини за кризата, 
започнала в Гърция. Атина 
успя да натрупа огромни 
държавни дългове, които 
заплашиха стабилността 
на единната европейска ва-
лута. За да поправят този 
пропуск, страните от евро-
зоната стават все по-зави-
сими една от друга. Тази 
стъпка обаче изисква доста 
по-близко сътрудничество 
в областта на финансовата 
политика и най-вече регу-
лациите на изпълнението 
на изискванията, поставени 
от Брюксел. 

123
▶  млрд. eUR от пакета 
ще трябва да гарантира 
Германия

Обявени-
те мерки 

за спасяване на 
еврото показват, 
че лидерите на 
Европа не са 
готови да запазят 
стабилността на 
еврозоната на 
всяка цена

торът на фонда Доминик 
Строс-Кан. Реакцията на 
пазарите също бе окуражи-
телна, което ме кара да съм 
оптимист, добави той. 

Освен МВФ Федералният 
резерв на Америка също 
обяви, че ще осигури кре-
дитна линия за централните 
банки в еврозоната, за да 
гарантира запасите им с 
долари. На практика това 
означава, че централната 
банка на САЩ ще печата 
долари, които впоследствие 
ще обменя за евро, за да 
подсигури ликвидност на 
пазарите. Този ход на под-
чинените на Бен Бернанке 
американски централни 
банкери дойде след серия 
изказвания на президента 
на САЩ Барак Обама. Пре-
ди обявяването на пакета 
той коментира, че ситу-
ацията в Европа изисква 
специално внимание. 

Освен Фед на помощ на 
ЕЦБ ще се притекат и цен-
тралните банки на Япония, 
Великобритания, Швейца-
рия и Канада. 

Централната банка
Паралелно с осигурени-

 ▶  Министрите на финансите на Гърция Георгиос Па-
паконстантину и на Франция Кристин Лагард (вдя-
сно) и колегите им от ЕС взеха исторически мерки за 
спасяване на еврото    Снимка ReUTeRs



У нас    НовиНи    7    

Над 250 български проекта чакат 
финансиране от Дунавската стратегия
Над 100 млрд. EUR 
са предвидени 
за страните по 
поречието на реката

За развитието на Дунав-
ския регион в периода 
2007-2013 г. са предвиде-
ни 100 млрд. EUR от раз-
личните фондове, като до 
момента са усвоени около 
25-30% от средствата. Това 
каза вчера комисарят по 
регионална политика Йо-
ханес Хаан при откриване 
на двудневната Конферен-
ция по стратегия на ЕС за 
Дунавския регион Русе 
- Гюргево. 

Някои от проектите ще 
бъдат реализирани в края 
на текущия финансов пе-
риод, а други - през 2014 г., 
когато ще бъдат вероятно 
пренасочени част от сред-
ствата. Според Хаан тези 
темпове на усвояване на 
европарите са нормални 
за съюза. 

Ефектът от тези пари 
трябва да е значителен, тъй 
като те са предназначени за 
междурегионални проекти, 
а не да се разходват раз-
покъсано. Според евроко-
мисаря от ресурса на река 
Дунав се използват едва 3 
до 6%, а корабоплаването 
е 100 пъти по-евтино и по-
екологично в сравнение с 
автомобилния транспорт.

Приоритети
Свързаност, околна среда и 
превенция на риска, както 
и отключване на потенци-

СДС предлага нов модел 
на финансовия контрол

Ремонти
Искаме от 
Брюксел 1 млрд. 
EUR за пътища

 ▶Европа показа солидар
ност и създаде кризисен 
фонд от 750 млрд. EUR. със 
110 млрд. ще подпомогне 
Гърция. аз ще моля Европа 

да ни отпусне 1 млрд. за 
пътища, тъй като тези 
пари за нас значат човеш
ки животи, каза премие
рът Бойко Борисов. Годиш
но при катастрофи у нас 
гинат по 12001300 души и 
“произвеждаме” около  
10 000 инвалиди. Преми
ерът обяви, че страната 
ни не може да разчита на 

европари за републиканска
та пътна мрежа. 

 ▶акцентът в преговори
те е България да получи 
повече пари за магистрали, 
естакади и нови пътни въ
зли, като правителство
то отдели от държавния 
бюджет за следващите 
години пари за общинска 
инфраструктура.

Партията иска 
и премахване 
на политическите 
квоти в Сметната 
палата

СДС предлага нов модел на 
финансовия контрол, при 
който към Министерския 
съвет трябва да бъде създа-
дена Комисия за вътрешен 
контрол и одит, която да 
назначава и уволнява оди-
торите във ведомствата и 
общините. Сега те се на-
значават от министрите и 
кметовете, което ги прави 
зависими при финансовите 
им проверки. 

Превантивен 
контрол
Това няма да е увеличение 
на администрацията, става 
въпрос за няколко души, 
коментира председателят 
на СДС Мартин Димитров. 
Според него такава комисия 
ще подобри превантивния 
контрол. Именно при се-
гашната система е възмож-
но сключването на необез-
печени договори, които са 
масово разпространени и в 
общините.

ала са основните приори-
тети на България в страте-
гията на Европейския съюз 
за развитие на Дунавския 
регион, обяви министър 
Росен Плевнелиев. 

По думите му в момента 
има над 250 общински про-
екта, свързани с Дунав. Те 
са разделени по конкретни 
транспортни коридори и 
включват изграждането 
на още 2 моста на Дунав, 
панорамен път по поречи-
ето на реката, велопът с 
велопътека, интегрирани 
зони за градско развитие 
и туризъм, Дунавски висо-
котехнологичен клъстър, 
модернизация на ферибот-
ни съоръжения при Лом 
и Силистра, както и за 
пристанища. 

Координация 
Всички държави от Ду-
навския регион разполагат 
с достатъчно финансови 
ресурси, но критичен ос-
тава въпросът с коорди-
нацията при използването 
им, каза министърът по 
еврофондовете Томислав 
Дончев. Според него въз-
можностите и проблемите 
не се спират от държавните 
граници, като за това е не-
обходимо подобряване на 
планирането.

Стратегия 
До края на годината страте-
гията ще бъде изготвена и 
приета, каза комисар Хаан. 
Тя ще се приеме след по-
следната конференция през 
юни, като дотогава ще се 

Неполитическа 
Сметна палата
Според предложението 
на СДС Сметната палата 
трябва да има един предсе-
дател и двама заместници, 
а не както сега колективен 
ръководен орган с 10 чле-
нове. Те се назначават от 
парламента, обикновено 
на квотен принцип, и об-
виненията са, че обслужват 
съответните политически 

сили. Тя не трябва повече 
да бъде инструмент за по-
литически компромиси или 
репресии в зависимост от 
конюнктурата, а да се пре-
върне в истинска върховна 
одитна институция, комен-
тира Мартин Димитров. 
Председателят не трябва да 
зависи от политически из-
браните членове, а да носи 
цялата отговорност.

Филипа Радионова

Вторник 11 май 2010  pari.bg

▶ Сега одиторите са секретарки, те са зависими, ко-
ментира Мартин Димитров снимка Емилия костадиноВа

 ▶  Едва 3 до 6% от ресурса на р. Дунав се използва ефективно, каза комисарят по регионална политика  
Йоханес Хаан (в средата)  снимка аВторът

приемат предложения. Ще 
се търсят не само експерт-
ните становища, но и ши-
роко консултиране. Пример 
за възможност за развитие, 
свързан с околната среда, 
е фактът, че река Дунав 
е 3 пъти по-замърсена от 
Рейн. Място за развитие на 
културния туризъм дава по-
речието на реката, тъй като 
събира три религии. 

Румен Николаев
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Строителството продължава да се свива

Силен ръст през март на 
индексите на производ-
ството и на оборотите в 
промишлеността отчете 
Националният статистиче-
ски институт. Единствено 
производството на елек-
троенергия, топлоенергия 
и газ върви надолу.

Статистика
Мартенският индекс на 
промишленото производ-
ство е скочил с 21.1% спря-
мо февруари, като в прера-
ботващата промишленост 
това увеличение е 34.7, а в 
добивната промишленост 
- 7.3%. На годишна база 
производството в промиш-
леността през март се е 
увеличило с 1.7%. Оборо-
тът на предприятията от 
промишлеността пък на-
раства с 18.8% в сравнение 
с февруари, като в прера-
ботващата промишленост 
увеличението е с 28.5%, в 
добивната - с 15.1%.

Най-значително нараства 
производството на тютю-
неви изделия - с 99.6%, и на 

напитки - с 67.2%. Ръстът 
при химичните продукти 
е с 38.4%, а на изделията 
от каучук и пластмаси - с 
33.8%. 

В производството и раз-
пределението на електри-
ческа и топлоенергия и газ 
е регистрирано намаление с 
2.3%. В енергийния сектор 
производството се е свило с 
2.8% спрямо февруари.  

оживление в износа
Ръстът идва от тези компа-
нии, които имат външни па-
зари, докато на вътрешния 
пазар положението продъл-
жава да е много трудно, ко-
ментира Йончо Пеловски от 
Браншовата камара по хи-
мическа индустрия. Според 
него доброто представяне 
в химическата промишле-
ност през март е заради въз-
становеното производство 
в „Солвей соди”. Освен 
това през февруари отново 
заработи заводът за избе-
лена целолуза „Свилоцел” 
в Свищов, който през март 
вече е натоварил капацитет. 

Промишлеността отчита 
21% ръст през март
Износителите 
получават поръчки, 
вътрешният пазар 
остава труден 

 ▶  Производството в преработващата промишленост се е увеличило през март с 34.7% снимка емилия костадиноВа

Леко раздвижване 
в търговията

Стартиране по 
пътните проекти се 
очаква чак наесен
Общата строителна про-
дукция през първото три-
месечие на годината е нама-
ляла с 25.9% спрямо същия 
период на 2009 г. Спадът 
в сградното строителство 
е 34.5%, а при граждан-
ското намалението е 7.3%. 
През март обаче секторът 
се представя по-добре от 
февруари, показва още 
статистиката. Сградното 
строителство в сравнение 
с февруари е с 19.1% ръст, 
а инфраструктурното - с 
23.7%. 

Няма поръчки и това е по-
ложението, казва Иван Бой-
ков, изп. директор на стро-

ителната камара. Фирмите 
от бранша продължават да 
чакат старта на пътни про-
екти, финансирани от евро-
фондовете. Според Бойков 
отпушването на еврофон-
довете е само на приказки, 
на практика освен търга за 
магистрала „Тракия” нищо 
друго не се случва - нито 
програмата „Регионално 
развитие” е заработила, ни-
то тази за селските райони. 
Няма движение и по схе-
мата с Българската банка 
за развитие за разплащане 
със строителните фирми. 
Очакваме най-рано през ес-
ента да се задейства някой 
от пътностроителните про-
екти, казва Бойков. Според 
него обаче раздвижване ще 
има чак догодина.

Расте броят на бълга-
рите, които планират 
покупка на кола и 
ремонт в дома

Леко раздвижване на обо-
ротите в търговския сек-
тор у нас през март отчита 
статистиката. Ръстът спря-
мо февруари е 9.8%. Най-
голямо е увеличението в 
търговията на едро - с 12%, 
докато в търговията на дреб-
но отчетеният ръст е 5.6%. 
В търговията с автомобили 
и мотоциклети, техническо 
обслужване и ремонт ръстът 
в оборотите е 5.3%.

За първото тримесечие 
обаче търговията е отчела 
спад от 16.8% спрямо съ-
щия период на 2009 г. При 
търговията на дребно и на 
едро, която формира 90% от 
търговския оборот, спадове-
те са 12 и 16%. Продажбите 
на автомобили са се свили 
с 36% през първото триме-
сечие.

Спадът се забавя
Търговията с хранителни 
стоки, напитки и тютюневи 
изделия е най-слабо засегна-
та от свитото потребление. 
На годишна база спадът в 
оборотите е само 0.5%. В 
търговията с текстил, об-
лекло и обувки намалението 
е с 4.4%. 

Най-пострадала от кризата 
е търговията с компютърна 
и комуникационна техника 
- 22.7% по-ниски обороти, 
в търговията с автомобилни 
горива и смазочни материа-

ли - 15.0% спад. Търговията 
с битова техника, мебели и 
други стоки за бита, които 
създават около половината 
от обема на оборота, отчита 
спад на годишна база от 
14.6%.

В търговията с автомобили 
и мотоциклети, техническо 
обслужване и ремонт нама-
лението все още е значител-
но - 35.6%, но се наблюдава 
известно оживление на авто-
мобилния пазар.

Доверието расте
Доверието на потребителите 
е нараснало с 6.4 пункта 
спрямо предишното измер-
ване през януари, отчита 
още НСИ. Българите вече не 
са с толкова негативни очак-
вания както за финансовото 
състояние на домакинствата 
през следващите 12 месеца, 
така и за общата икономи-
ческа ситуация в страната и 
безработицата, показва анке-
тата на НСИ. Очакванията са 
за по-умерено освобождава-
не на персонал и поскъпване 
на потребителските стоки до 
края на годината. 

Последната анкета отчи-
та малко по-благоприятна 
оценка за разходи за покупка 
на предмети с дълготрайна 
употреба през следващите 
12 месеца. По-позитивна е 
нагласата на потребителите 
по отношение на извършва-
нето на разходи за покупка 
на кола и за подобрения в 
дома. Намеренията за по-
купка или построяване на 
жилище в бъдеще обаче 
намаляват.
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Индекс на промишленото производство

Индекс на оборота

Общ индекс на цени на производител

Индекс на промишленото производството и индекс на оборота 
в промишлеността

Френските автомобилни 
компании „Рено” и „Пежо” 
пък вече правят поръчки 
за спирачни маркучи към 
„Каумет” - Силистра и за 
пластмасови седалки към 
„Пластимо” - Самоков. С 
идването на пролетта то-
ровите заводи също вече 
започват да увеличават про-
изводството. Петрохимията 
пък отчита ръст, след като 
в бургаския „Нефтохим” 
приключи големият ремонт 
на мощности.

В машиностроенето от 
ноември миналата година 
се подобряват нещата, но 
също само във фирмите, 
които изнасят за пазари, 
където имат трайно при-
съствие, като например 
Германия, коментира Илия 
Келешев, председател на 
Браншовата камара по ма-

шиностроене. Най-чувст-
вително е повишението 
на износа на хидравлични 
машини. 

Трудности
Вътрешният пазар продъл-
жава да е в депресия, казват 
от машиностроителната 
камара. Неразплащането 
на държавата и на общи-
ните към фирмите задъл-
бочава междуфирмената 
задлъжнялост, проблем с 
плащанията има дори и от 
чужбина, обяснява Илия 
Келешев. Високите лихви 
по кредитите също са го-
лям проблем за бизнеса. 
Много малки фирми от хи-
мическата индустрия пък 
са затворили заради лип-
сата на оборотни средства, 
казва Йончо Пеловски. 

Мила Кисьова

 ▶  Липсата на поръчки е свила строителната продук-
ция през първото тримесечие с 25.9% 
 снимка марина ангелоВа
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Милионите за МО не 
били само за “Кугъри”
Отпуснатите на во-
енното министерство 
300 млн. лв. ще се 
разпределят за трите 
проекта за модерни-
зация
Отпуснатите с решение на 
Министерския съвет 300 
млн. лв. за военното минис-
терство не са предназначени 
само за доставката на 12-те 
вертолета “Кугър”. Сумата 
е предвидена за цялостната 
модернизация на армията, 
съобщиха от ведомството. 
Това опровергава премиера 
Бойко Борисов, който след 
заседанието на МС миналата 
седмица заяви - “даваме 300 
млн. лв. за хеликоптери, за 
да можем да ги ползваме на 
парад, да минат веднъж над 
центъра на София”. Всъщ-
ност парите ще бъдат раз-
пределени за разплащане по 
трите проекта за модерниза-
ция на армията - доставка на 
хеликоптери, транспортни 
самолети и рамково споразу-
мение с “Даймлер Крайслер” 
за доставка на автомобили. 
Към края на миналата година 
задълженията по договора 
за доставка на “Кугъри” са 
били на стойност 59 млн. 
лв., уточниха от военното 
министерство. 

Общата стойност на до-
говора за 12-те вертолета 
“Кугър” и 6-те “Пантер”, 
сключен с “Юрокоптер”, е 
383 млн. EUR. Към момен-
та военното министерство 
не е платило последните 
3 “Кугър”, два от които са 

Съдът “Антимафия” 
ще е готов до края  
на годината
Цветанов:  
Дискусията 
продължава, но  
волята ни е ясна 
 
Инициираният от МВР 
специализиран съд, който 
да гледа само знаковите 
дела, ще бъде готов до 
края на годината и ще 
заработи най-късно на 1 
януари 2011 г. Това съоб-
щи вътрешният министър 
Цветан Цветанов. 

Днес ще се състои засе-
дание на ръководството 
на ГЕРБ, на което ще бъде 
взето политическото реше-
ние за създаването на съда, 
който стана известен като 
“Антимафия”. Работната 
група, която ще подготвя 
законодателните промени, 
очаква писмените стано-
вища на експерти и непра-
вителствени организации. 
Цветанов очаква измене-
нията да бъдат вкарани за 
разглеждане от Народното 
събрание до 20-30 дни. 
Заради организационни-
те и финансовите аспекти  
двуинстанционните съд и 
прокуратура няма да зара-
ботят веднага след създа-
ването си.

За и против
Създаването на специ-
ализиран съд се подкрепя 
от партньора на ГЕРБ в 
парламента - Атака, така 
че най-вероятно законо-
проектът ще бъде приет. 
Досега подкрепата си са 
обявили и от ДСБ. С го-
леми резерви към новия 

съд са СДС и опозицията. 
Мотивите на управлява-
щите са, че по този начин 
делата срещу организира-
ната престъпност ще бъ-
дат ускорени значително 
и работата ще стане по-
ефективна. Противниците 
на идеята обаче посочват, 
че липсата на присъди не 
е толкова заради натова-
реността на съдиите, а 
поради пропуски в досъ-
дебната фаза. 

Спорове има и около 
тънката разлика между 
специализиран и специа-
лен съд, тъй като вторият 
е забранен от конституци-
ята. Появиха се и съмне-
ния, че така по-лесно ще 
бъде оказван натиск и че 
се създава предпоставка за 
корупция.

Съжалявам, това  
е волята
По думите на вътрешния 
министър дискусията око-
ло създаването на съда ще 
продължи. Досега идеята 
му беше подкрепена от 
повечето представители 
на съдебната система, 
включително и от право-
съдния министър Мар-
гарита Попова. Против 
нея е адвокатският съюз, 
както и представители на 
неправителствения сек-
тор. “Естествено имаше 
хора, които не желаят и не 
искат да има промяна на 
статуквото. Съжалявам, 
но политическата воля е 
в друга посока”, добави 
Цветанов.

Филипа Радионова

доставени в началото на 
миналата година, 12-ият все 
още не е пристигнал у нас. 

С вързани ръце
В същото време има договор 
между военното ведомство 
и банка “Сосиете женерал” 
от 2006 г., според който при 
невъзможност на минис-
терството да заплати цяла-
та стойност на вертолетите 
банката автоматично изтегля 
60% от стойността на всеки 
и на резервните части за не-
го и ги предоставя на “Юро-
коптер” от гаранционния 

депозит на министерството 
в размер на 240 млн. EUR. 
МО не може по никакъв 
начин да попречи на изтег-
лянето на парите, поради 
което през миналата година 
от сметката са били изтег-
лени 76 млн. лв. Тази сума 
трябваше да бъде приспад-
ната от бюджета на МО за 
настоящата година, обясни 
министър Ангелов.  

Договорни неволи
Договорът е сключен така, 
че не можем да се откажем 
от доставката. Вариантите 

за изход от ситуацията са 
два - да доплащаме или да 
загубим вече дадените па-
ри и да не получим нищо, 
обясни премиерът. Според 
министър Ангелов изходът 
е в преговори на най-ви-
соко ниво с президента на 
“Юрокоптер” и с участието 
на министъра на финансите 
Симеон Дянков. Най-неиз-
годното решение за двете 
страни е едностранното пре-
кратяване на договора, при 
което ние ще загубим вече 
внесени средства и няма да 
получим вертолети.
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Дават помощи на земеделците 
срещу градушки и слана
Трябва максимално да 
се усвоят еврофондо-
вете за застраховане 
на земеделската про-
дукция, каза Миро-
слав Найденов 

Фермерите ще получа-
ват държавна помощ за 
застраховане на земедел-
ската продукция, казаха 
от земеделското министер-
ство. Разработената схе-
ма на държавна помощ за 
съфинансиране на застра-
хователни премии, когато 
се застрахова селскосто-
панска продукция, вече е 
дадена за нотификация от 
Европейската комисия. 

Застраховки
От субсидията ще могат 
да се възползват стопани, 
които отглеждат овошки, и 
зеленчукопроизводители. 
Условието е обаче да застра-
ховат селскостопанската си 
продукция срещу загуби, 
причинени от неблагопри-
ятни климатични събития, 
бури, градушки, слани и 
др., които са приравними на 
природни бедствия.

 ▶  от ведомството на военния министър Аню Ангелов поясниха, че сумата не е 
само за кугърите, както каза премиерът, а за целия модернизационен процес в 
армията снимки марина ангелоВа

Ликвидация 
Земеделските производи-
тели да застраховат про-
дукцията си, за да можем 
максимално да използваме 
европейските фондове за 
застраховане на земедел-
ска продукция. Към то-
ва призова агроминистър 
Мирослав Найденов. Той 
даде пример с пострада-
лите стопани от падна-
лите градушки по време 
на празниците в Северна 
България. 

Найденов допълни, че 
предстои ликвидация на 

Агенцията по борба с гра-
душките към министер-
ството на земеделието. 
Предстои нейното пре-
структуриране в самосто-
ятелно търговско друже-
ство. Найденов обясни, че 
“агенцията” вече няма да 
се издържа от държавата 
както досега. 

Това ще става чрез биз-
неса, стопаните и застра-
хователните компании, 
които ще ползват нейните 
услуги, изтъкна земедел-
ският министър 

Светлана Трифоновска  

КЗК глоби Камарата на  
строителите със 175 хил. лв.
Санкцията е наложена 
за неправомерно опре-
деляне на цени 
Комисията за защита на 
конкуренцията наложи иму-
ществена санкция в размер 
на 175 хил. лв. на Камарата 
на строителите в България 
(КСБ). КЗК прекратиха всич-
ки действия на камарата, кои-
то са свързани с определяне 
на фиксирани, ориентиро-
въчни или препоръчителни 
цени на строителни услуги.

Нарушения
След проведените проверки 
антимонополният орган ус-
танови редица нарушения 
от КСБ, които са довели до 
определянето на ориенти-
ровъчни цени във високото, 
хидротехническото и път-
ното строителство, казаха от 
комисията на Петко Нико-
лов. Проучването също така 
показало, че изработването 
на ценовите показатели е 
било с цел тяхното реално 
приложение в строителния 
сектор в страната. Членовете 
на КСБ произвеждат 90% от 
общата строителна продук-
ция. За това определените и 
разпространени от камарата 

ориентировъчни цени може 
да доведат до еднакви па-
зарни реакции и налагане на 
монопол.

Санкцията
По време на проверките КСБ 
са оказали пълно съдействие, 
което е повлияло на разме-
ра на наложената санкция, 

твърдят от антимонополния 
орган. Комисията също така 
е преустановила публично 
разпространение на ориен-
тировъчните цени. Над ре-
шението на комисията са 
оказали влияние продължи-
телността и характерът на 
нарушението.  

Николета Цветкова

 ▶  Ръководената от иван Бойков камара отнесе глоба 
заради определянето на фиксирани цени на строи-
телните услуги 

 ▶  Земеделците ще получат субсидии, за да застрахо-
ват продукцията си снимка bloomberg
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Ухажване и компромиси 
след висящия вот
Изборните резултати 
във Великобритания 
не доведоха до висящ 
парламент, но още 
не се знае ще има ли 
коалиция и между кои 
партии 

Все още няма ясен изход от 
задънената улица, в която 
попадна Великобритания 
след изборите на 6 май, 
след като нито една партия 
не успя да спечели над 50% 
от вота. Какви са вариан-
тите?

Консерватори  
и либералдемократи
Консерваторите на Дейвид 
Камерън, които с 36.1 на сто 
от гласовете спечелиха 305 
места (20 под мнозинство-
то), започнаха преговори за 
съставяне на правителство 
с третата политическа сила, 
либералдемократите, които 
имат 57 места в Камарата 
на общините. Ухажването 
започна още в деня след 
приключване на вота и про-
дължи вчера. Двете партии 
декларират различно виж-
дане за икономическите 
реформи, имиграцията и 
връзките на страната с Ев-
ропейския съюз. Основ-

ният проблем между тях 
е въпросът за избирателна 
реформа. Консерваторите 
не искат тя да се променя, 
защото се опасяват, че при 
следващи избори ще събе-
рат още по-малко проценти 
при приемането на нови 
правила и съответно по-
малко места в парламента 
както за тях, така и за про-
тивниците им, лейбърис-
тите. От друга страна, ли-
бералдемократите, водени 
от Клег, държат на такава 
реформа, защото сега те за 
губещи. На тези избори те 
спечелиха 23% от вота на 
избирателите, но според 
действащата мажоритарна 
избирателна система полу-
чават места в парламента, 
равни на 9% от вота. 

Лейбъристи  
и либералдемократи
Лейбъристите останаха 
втори с 258 места, но ако 
консерваторите не успе-
ят да съставят коалиция с 
либералдемократите, пар-
тията на Гордън Браун ще 
се опита да състави прави-
телство. Тя също ухажва 
Ник Клег, младия лидер на 
либералдемократите,който 
стана национална звезда 
благодарение на предизбор-
ните тв дебати. Представи-

МВФ ще отпусне 
следващия транш след 
изпълнение на обе-
щаните от Букурещ 
мерки 

Търговският дефицит на 
Румъния се е увеличил през 
март за първи път от три 
месеца, след като вносът 
надмина износа. Дупката 
достигна 856.6 млн. EUR 
спрямо 669 млн. EUR го-
дина по-рано, обяви вчера 
националният статистиче-
ски институт на северните 
ни съседи. Ревизираната 
стойност на дефицита през 
февруари беше 625.2 млн. 
EUR. 

Представяне
Износът е нараснал с 15.1% 
за една година до март, до-
като вносът е скочил със 
17.8%. Празнината в тър-
говския баланс е основният 
компонент от дефицита по 
текущата сметка на Румъ-
ния, който подтикна Меж-

дународния валутен фонд 
да отпусне спасителна по-
мощ на страната миналата 
година в размер на 20 млрд. 
EUR. 

изисквания 
Директорът на фонда за 
Балканите Джефри Франкс 
обяви, че страната е из-
правена пред големи пре-
дизвикателства. МВФ ще 
отпусне следващия транш 
от 850 млн. EUR едва след 
като Букурещ изпълни на 
практика обещанието си 
за съкращаване на заплати 
и пенсии, обяви Франкс 
на пресконференция вче-
ра след посещението си в 
страната. Предвид иконо-
мическата нестабилност 
в света Румъния не може 
повече да бави тези проме-
ни, допълни той. Мисията 
на МВФ одобри дефицит 
на съседите ни от 6.8% 
от брутния вътрешен про-
дукт за тази година, което 
е ревизия на предишната 
стойност от 5.9%. 

Търговският дефицит 
на Румъния се е 
увеличил през март 

Инфлация
Цените в Чехия 
с десетмесечен 
връх през април
Инфлацията в Чехия през 
април скочи най-много от 
последните десет месеца 
и надмина прогнозата на 
централната банка. Годиш-
ният скок е 1.1% спрямо 
0.7% през март, обяви вчера 
статистическата служба 
на страната. На месечна 
база нарастването е 0.3%. 
Прогнозата на централна-
та банка беше за годишно 
увеличение от 0.9% през 
април. Основната причина 
за по-голямата инфлация 
е цената на бензина, която 
скочи с 21.4% за година, 
коментира статистическата 
служба. Също вчера беше 
обявено, че нивото на без-
работицата пада за втори 
пореден месец заради уве-
личения износ, особено в 
автомобилната индустрия. 
Продажбите на дребно са 
скочили с 3.9% за година 
след спад в продължение 
на 17 месеца. На 6 май цен-
тралната банка на Чехия 
неочаквано намали основ-
ния двуседмичен лихвен 
процент с една четвърт 
до рекордните 0.75% и 
понижи прогнозата си за 
икономическото развитие 
през следващата година. 

Донякъде това се дължи на 
дълговата криза в Гърция, 
която помрачи икономиче-
ската прогноза и може да 
попари възстановяването 
на еврозоната. 

Геноцид
Нов масов  
гроб открит  
в Сърбия 
В Сърбия беше открит 
масов гроб, където се смята, 
че се намират телата на 250 
етнически албанци, убити 
в Косово по време на сръб-
ските действия срещу сепа-
ратистите през 1998-1999 
г. Това е шестият такъв 
гроб, открит в западната 
ни съседка след 2001 г., и 
ако очакванията за броя на 
погребаните там се потвър-
дят, ще бъде вторият по 
големина. Стотици тела на 
убити етнически албанци 
бяха ексхумирани и върна-
ти в Косово след свалянето 
от власт на президента на 
Сърбия Слободан Милоше-
вич през 2000 г. Страната се 
опитва да изчисти миналото 
си и в стремежа си да стане 
член на Европейския съюз 
търси съдебна отговорност 
от виновните. Мястото 
беше открито по свидетел-
ски показания и в сътруд-
ничество с мисия на ЕС в 
Косово.

телят на лейбъристите и до-
сегашен финансов минис-
тър Алистър Дарлинг заяви, 
че са готови да предложат 
на либералдемократите 
сделка за избирателната 
реформа, ако разговорите с 
консерваторите пропаднат. 
Но дори и с тях втората по-
литическа сила няма да има 
мнозинство в парламента, 
тъй като ще имат общо 315 
места от необходимите им 
326 за мнозинство. Те ще 
трябва да разчитат на дру-
ги, по-малки партии и това 
от своя страна ще доведе до 
още по-малко доверие към 
кабинета. 

От Втората световна вой-
на досега страната е имала 
само един опит за прави-
телство, основано на коали-
ция. През 1977 г. кабинетът 
на лейбъристите сключи 
неформална сделка с тога-
вашната Либерална партия, 
но тя издържа по-малко от 
година.

Какво следва,  
ако няма сделка
Основните политически си-
ли имат време най-много 
до 25 май да съставят нов 
кабинет. В случай че това 
не стане, страната ще бъде 
изправена пред нови пар-
ламентарни избори, които 

ще се проведат по нови 
правила. 

На този ден е определено 
откриването на новия пар-
ламент, на което кралицата 
ще произнесе реч. Новият 
парламент ще се събере за 
първи път една седмица 
по-рано, на 18 май, когато 
всички новоизбрани члено-
ве ще положат клетва. 

По-дългият период от 
12 дни между изборите и 
първото заседание на пар-
ламента е с цел да се даде 
повече време на партиите 
да сформират правител-
ство.

Сякаш предвиждайки си-
туацията, в началото на го-
дината секретарят на каби-
нета Гус О’Донел изработи 
нови правила за следващи 
избори, в случай че стра-
ната се озове с висящ пар-
ламент, както и всъщност 
се получи след изборите 
на 6 май. 

Всички следят компро-
мисите, които е необхо-
димо да бъдат направени. 
Търпението на и без това 
несигурните пазари към 
политическата ситуация 
във Великобритания не е 
безкрайно. Танцът на ухаж-
ване не може да продъл-
жава дълго, коментират и 
политици, и икономисти.

▶ Ник Клег, лидерът на либералдемократите (в средата), трябва да реши дали ще има коалиция и с кого - 
с лейбъристите на Гордън Браун (вляво) или с консерваторите на Дейвид Камерън (вдясно)

Китай отчете търговски излишък за април
Евросъюзът  
държи 21 на сто  
от общия китайски 
износ

Китай отчете търговски 
излишък за април, макар 
и с 87% по-малко спрямо 
година по-рано. Данните 
може да означават, че де-
фицитът през март тази го-
дина може да е еднократно 
явление. 

Излишъкът за миналия 
месец е в размер на 1.68 
млрд. USD. Месец по-рано 
страната имаше дефицит 
от 7.2 млрд. USD според 
данни от китайската ин-
формационна агенция 
Синхуа.

Износът за миналия ме-
сец нарасна с 31% на го-
дишна база до 119.92 млрд. 
USD, а вносът скочи с 50% 

до 118.24 млрд. USD. Ико-
номисти прогнозираха на-
растване на износа с 29.1% 
и на вноса с 52.3%. 

За периода януари - ап-
рил търговският излишък 
беше 16.1 млрд. USD, ко-
ето е спад от 79% спрямо 
същия период година по-
рано. 

Експертите коментират, 
че Китай не е типична 
азиатска икономика, тъй 
като е увеличила своята 
зависимост от Европа ка-
то експортен пазар през 
последните години, дока-
то другите икономики от 
региона намаляват износа 
за Европейския съюз от 
търговията си в световен 
мащаб. Износът на Китай 
за ЕС възлиза на 21% от 
общия износ на страната и 
е нараснал с 16.5% спрямо 
1999 г. 

 ▶вносът в Румъния надмина износа за първи път от 
три месеца и доведе до търговски дефицит

снимки bloomberg

 ▶ЕС държи 21% от общия износ на Китай
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Компании 
и пазари

Компаниите със свои акции 
се настройват да продават
Дружествата ще спечелят 660 хил. лв. от обратното изкупуване
Компаниите, които при-
бегнаха до обратното из-
купуване на акции, започ-
ват обратната процеду-
ра, показва проучване на  
в. „Пари”. „Биоиасис” вече 
обяви, че пуска на паза-
ра придобити собствени 
акции, а при последния 
отчет за обратното изку-
пуване председателят на 
УС на „Монбат” Атанас 
Бобоков обяви, че при ин-
терес компанията е готова 
да се раздели с книжата. 
Книжата на компанията 
ще бъдат търсени през вто-
рата половина на годината 
и тогава ще има на кого да 
се продадат част от обрат-
но изкупените акции, каза 
Атанас Бобоков. Другите 

компании също не отреко-
ха възможността да пуснат 
на пазара обратно изку-
пените акции. Конкретни 
решения обаче все още не 
са обсъждани.

решение
Печалба от 658.3 хил. лв. 
биха реализирали компа-
ниите, ако продадат обрат-
но изкупените акции при 
последна цена на регули-
рания пазар. Това показват 
изчисленията на в. „Пари” 
за доходността на „Биоиа-
сис” АД, „Монбат” АД 
и „Стара планина Холд” 
АД. Трите дружества може 
да продадат дялове на об-
ща пазарна стойност 8.92 
млн. лв. 

„Биоиасис” обяви, че из-
карва на фондовата борса 
1195 обратно изкупени 
книжа, които ще бъдат 
предложени на регулира-
ния пазар на цена между 
50 и 1000 лв. за лот. Това 
е същият ценови рейндж, 
при който бяха изкупе-
ни книжата, и ръковод-
ството реши да го запази 
при продажбата, обясни 
София Аргирова от об-
служващата компания за 
връзки с инвеститорите в 
„Биоиасис”. По думите й 
решението цели да се из-
бегне обвинение в пазарна 
манипулация.

До момента дружеството 
е придобило 0.3% от ка-
питала си на средна цена 

123.47 лв. за акция. При 
цена на последна сделка 
на регулирания пазар от 
124.99 лв. за дял компа-
нията си осигурява 1816 
лв. печалба, или 1.23% 
доходност при продаж-
ба на обратно изкупените 
книжа.

активност
Най-голяма печалба като 
абсолютна стойност би по-
стигнало „Монбат”, което 
е и най-активното друже-
ство при придобиването 
на собствени книжа. Ком-
панията вече е купила 1.26 
млн. лв. собствени книжа 
на средна цена 6.08 лв. за 
акция. Последната цена е 
6.50 лв. за брой, като при 

продажба по тази стой-
ност „Монбат” ще спечели 
530.5 хил. лв. Доходността 
е 6.9%.  

Вторият по активност 
играч при обратните из-
купувания „Стара планина 
Холд” има най-висока до-
ходност в проценти - над 
29%. Холдингът изкупи 
220 965 собствени лота на 
средна цена 1.96 лв., което 
означава, че при продажба 
на вчерашните нива ком-
панията ще спечели близо 
126 хил. лв. Вчера дялове-
те на дружеството приклю-
чиха на ниво 2.53 лв. за 
акция. Пазарът в момента 
е тесен, за да разсъждава-
ме за продажбата на тези 
книжа, каза Васил Велев, 

изпълнителен директор 
на „Стара планина”. По 
думите му, ако има такова 
решение, то ще бъде пус-
нато към цялата инвести-
ционна общност.

Торовият завод „Нео-
хим” АД също има обрат- 
но изкупени собствени ак-
ции, които към момента се 
оценяват на 1.8 млн. лв. 
При комбината обаче не 
може да се изчисли печал-
ба, тъй като дружеството 
не е обявило средна цена 
на придобитите дялове. 
Ние ги изкупихме отдав-
на и не сме изчислявали 
колко ни е струвало, каза 
Александър Ганев, ДВИ 
на „Неохим” АД.

атанас Христов

Над 50 дружества не предадоха 
годишните си отчети в срок
Сред тях са дори лик-
видни компании като 
„Еврохолд България” 
и „Българска роза 
- Пловдив” АД

Повече от 50 публични 
компании не са предста-
вили годишните си фи-
нансови отчети за 2009 г. в 
срок, съобщи Българската 
фондова борса. Сред тях 
са дори ликвидни компа-

нии като „Еврохолд Бъл-
гария”, „Българска роза - 
Пловдив” АД, „Полимери” 
АД и „Чугунолеене” АД. 
Други 11 емитенти не са 
представили годишен ба-
ланс при ликвидация или 
несъстоятелност за 2009 
г. От борсата са изпратили 
данните за тези компании 
за проверка от Комисията 
за финансов надзор. 

Публичните компании 
са задължени в срок до 

31 март всяка година да 
публикуват годишните си 
отчети за предходната го-
дина. Ако това не бъде 
направено, от надзора из-
пращат писма, чрез които 
дружествата се приканват 
да предадат годишните си 
отчети. Ако и след това 
годишните финансови ре-
зултати не бъдат обявени, 
компаниите подлежат на  
глоба от 5000 лв. 

магдалена иванова

Цитат

▶  атанас Бобоков, председател на УС на „Монбат”

Книжата ни ще бъдат 
търсени през втората 

половина на годината и тогава 
ще има на кого да се продадат 

"Биоиасис" АД

Изкупуване на собствени акции, в лв.

"Монбат" АД "Стара планина Холд" АД "Неохим" АД
Графика: Гриша Струнджев

Общо изкупени акции

Обща сума

Последна цена

Печалба

Обща сума
при продажба

Доходност

1 195

147 547

124.99
1 816

149 363 8 210 345
1.23%

Средна цена

Обща сума

Средна цена123.47
Общо изкупени акции

Последна цена

Печалба

Обща сума
при продажба

Доходност

1 263 130

7 679 830

6.5
530 515

6.9%

6.08

559 041

Обща сума

Средна цена

Общо изкупени акции

Последна цена

Печалба

Обща сума
при продажба

Доходност

220 965

433 091

2.53
125 950

29.08%

1.96

1 812 441

Общо изкупени акции

Последна цена

Обща сума
при продажба

68 394

26.5

„Интеркапитал Пропърти” ще  
раздаде 81.5 хил. лв. като дивидент
За всяка акция ин-
веститорите получат 
0.0169 лв.

„Интеркапитал Пропърти 
Дивелопмънт” АДСИЦ ще 
раздаде 81.5 хил. лв. ка-
то дивидент, съобщават от 
дружеството. Решението е 
взето на 30 април 2010 г., 
когато се проведе общото 
събрание на компанията. 
През миналата година дру-

жеството със специална 
инвестиционна цел е реа-
лизирало печалба от 9.11 
млн. лв. След коригира-
не на отчета и направени 
отчисления финансовият 
резултат, който подлежи на 
разпределение, е 90.6 хил. 
лв. По закон АДСИЦ раз-
пределят минимум 90% от 
печалбата си като дивидент 
и така се получава сумата от 
81.5 хил. лв. 

Така за всяка акция инвес-

титорите ще получат 0.0169 
лв. брутен дивидент. Акцио-
нерите на „Интеркапитал 
Пропърти Дивелопмънт” 
АДСИЦ гласуваха остатъка 
от печалбата, който е малко 
над 9 млн. лв., да бъде отне-
сен във фонд „Резервен”. 

За последно сделки с ак-
циите на „Интеркапитал 
Пропърти Дивелопмънт” е 
имало на 27 април 2010 г. на 
единична цена от 3.10 лв. 

магдалена иванова
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Реклама:
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Сектор
SPA хотелите 
бяха 100% 
пълни
Гергьовден беше по-силен 
в сравнение с миналата 
година. SPA хотелите 
пак бяха 100% пълни, но 
планинските ни курорти 
спечелиха заради сложната 
обстановка в Гърция, много 

Българите не се отказаха и от по-
чивката в съседна Гърция

Гергьовден надви Великден      по резултати за туризма

30% ръст на туристите към Гърция
Почивните дни по 
Гергьовден бяха доста 
успешни за туристическа-
та индустрия. По време на 
празниците ние от “Сол-
векс” работим основно 
с българския и гръцкия 
пазар. Интересно бе, че 
броят на туристите към 
южната ни съседка не 
намаля, дори отчетохме 
ръст от около 30%. По 
отношение на българ-
ския пазар обаче нямаме 
промяна в резултатите на 
годишна база. Смятам, че 
Гергьовден бе по-успешен 
от Великден за бранша. По 
Великден почти нямаше 
хора, които да пътуват 
до Гърция, а и в страната 

Коментари

Промяната 
във валутни-

те курсове няма да 
има голям ефект за 
туризма

Галин Георгиев, 
генерален мениджър на “Солвекс”

Промяната във ва-
лутните курсове няма 
да има голям ефект за 
туризма. Поскъпване-
то на долара може да 
окаже възпиращ ефект за 
българите, които об-
мислят дали да почиват 
там. Логично е да има и 
пренасочване на туристи 
от Русия и Украйна. Но 
все пак може би това 
са прекалено оптимис-
тични прогнози, защото 
туристическите фирми 
в Турция по принцип са 
гъвкави и ако усетят, че 
промяната в цената на 
валутата оказва някакво 
влияние, ще намерят под-
ход да се справят с това.

хора се отказаха да пътуват 
до южната ни съседка и ре-
зервациите в Пампорово и 
Банско се увеличиха с око-
ло 30%. Гергьовден беше 
по-добър дори в сравнение 
с Великден, защото време-
то беше по-хубаво, а все 
пак и Великден предполага 
по-различен вид туризъм.

Сийка Кацарова, 
главен секретар на Българския съюз 

по балнеология и SPA туризъм

за Гергьовден

Туризмът отчете по-
добри резултати от ва кан-
цията около Гергьовден в 

сравнение с тази по Великден

▶  Христо Гълбачев, управляващ директор на “Астрал Холидейз”

Гергьовден се оказа по-ва-
жен от Великден през тази 
година за туристическата 
индустрия. Макар двата 
празника да бяха от по чети-
ри почивни дни, първият до-
несе повече печалби, показа 
проучване на в. “Пари”. 
Времето през май вече беше 
по-топло, а и Гергьовден не 
се приема за семеен празник 
и хората са по-склонни да 
пътуват, обясняват резул-
татите представителите на 
туристическата индустрия. 

печеното агне срещу 
яйцата
Туризмът отчете по-добри 
резултати от ваканцията око-
ло Гергьовден в сравнение с 
тази по Великден, коментира 
за в. “Пари” Христо Гълба-
чев, управляващ директор на 
“Астрал Холидейз”. На по-
добно мнение са и предста-
вителите на други водещи 
туроператори, като “Алма 
Тур” и “Солвекс”.

И по Великден, и по 
Гергьовден SPA хотелите 
бяха 100% пълни, каза за 
в. “Пари” Сийка Кацаро-
ва, търговски директор на 
“Шарлопов Хотелс” и гла-
вен секретар на Българския 
съюз по балнеология и SPA 
туризъм.

Не липсват обаче и про-
тивоположни позиции. По 
Гергьовден имахме доста 
туристи, но резултатите все 
пак са в полза на Великден, 
коментира Георги Щерев, 
председател на Съюза на 
хотелиерите в Златни пясъ-
ци. По думите му и за двата 
празника черноморските ни 
хотели са разчитали основ-
но на румънски туристи.

Представителите на ту-
ристическия бранш обръ-
щат внимание, че не мо-
же да се прави директно 
сравнение на празниците 
през тази и предходната 
година, тъй като през 2009 
г. те почти се сляха, а през 
тази разстоянието помежду 
им е около месец. Общите 
резултати за туризма око-
ло Гергьовден и Великден 
са на нивата от миналата 
година, отчита Любомир 
Панковски, изпълнителен 

директор на “Алма Тур” и 
зам.-председател на Бъл-
гарската асоциация на ту-
ристическите агенции.

Има обаче 15% спад на 
пътуващите в страната и в 
чужбина на годишна база, 
показват наблюденията на 
Румен Драганов, директор 
на Института за анализи и 
оценки в туризма.

До Гърция и обратно
Въпреки проблемите в 
Гърция, усложнения тра-
фик и изричното преду-
преждение на Министер-
ството на външните работи 
да не се пътува до южната 
ни съседка българите не 
се отказаха от разходка 
дотам. Някои от туропе-
раторите, като “Солвекс” 
например, дори отчитат 
ръст на пътуванията от 
около 30%. Ако има няка-
къв спад, той е за сметка 
на индивидуалните, а не на 
организираните туристи, 
коментира Байко Байков, 
управител на “Бохемия” и 
зам.-председател на Асо-
циацията на българските 
туроператори и туристи-
чески агенти. 

Гърция не беше чак тол-
кова интересна, отчита оба-
че Румен Драганов. Спо-
ред него причините за това 
са сложната обстановка в 
южната ни съседка и “по-
скучното” отбелязване на 
Гергьовден в сравнение с 
по-пищните тържества по 
Великден. Не на последно 
място остават офертите за 
отстъпки от 20-30%, кои то 
не бяха чак толкова разгла-
сявани, както по Велик-
ден. 

Имаше много българи, 
които все пак се отказаха 
от разходката до Гърция, 
казва Кацарова. Според нея 
благодарение на това пла-
нинските ни хотели са спе-
челили и туристите там са 
били с около 30% повече.

По данни на други тур-
оператори пътуванията в 

страната също са се запази-
ли на добри нива. От “Алма 
Тур” отчитат 20% ръст на 
туристопотока в страната. 

има ли валутна 
драма
Тази година Гергьовден не 
беше просто почивен ден, 
а и денят, в който беше 
отчетен рекордният спад 
на еврото. На принципа на 
скачените съдове доларът 
поскъпна. Представители-
те на туристическата ин-
дустрия обаче като че ли 
не се притесняват от валут-
ните колебания, тъй като 
голяма част от договорите 
им за лятото вече са склю-
чени. Те смятат и че това е 
временно и краткотрайно 
явление, без дългосрочни 
последици. 

Плащанията в туристиче-
ската индустрия в България 
са основно в евро, а нама-
ляването на цената му ще 
окаже положително влия-
ние не само за бранша, а и 
за икономиката като цяло, 

казва Румен Драганов. 
Промяната в курсовете 

на валутите няма да окаже 
влияние върху SPA туризма. 
Около 75% от гостите ни са 
българи и договорите не са 
в левове, коментира Сийка 
Кацарова.

Руските туроператори 
обаче имат договори с тур-
ски туристически фирми в 
долари, а с оскъпяването на 
валутата може да се очаква 
и пренасочване на руски и 
украински туристи към дес-
тинации, в които се плаща 
в евро. Подобен сценарий 
обаче е слабо вероятен. Ту-
ристическите фирми в Тур-
ция по принцип са гъвкави 
и ако усетят, че промяната 
в цената на валутата оказва 
някакво влияние, ще наме-
рят подход да се справят 
с това, каза за в. “Пари” 
Галин Георгиев, генерален 
мениджър на “Солвекс”.

Ако промяната в цените 
на еврото и долара изобщо 
има някакъв ефект за турис-
тическата индустрия, той 
ще се наблюдава едва след 
около месец, казва Байко 
Байков.   

Дарина Черкезова

9000
▶ души са посетили 
Белоградчик по време на 
почивните дни около Гер-
гьовден

нямаше чак толкова много 
почиващи, тъй като през 
април все още бе сравни-
телно студено. Майските 
празници определено са 
“по-интересни” за турис-
тическия бранш. 

За последната 
година тур-
ската лира 

поскъпна с 8.31%, 
но представителите 
на туристическа-
та индустрия не 
смятат, че това ще 
доведе до прена-
сочване на туристи 
към България

Миналата 
година двата 
празника 

бяха по-близко и 
много българи ги 
сляха

Изменение на TRY/BGN за 1 година

Снимка: REUTERS
Графика: Гриша Струнджев
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Гергьовден надви Великден      по резултати за туризма

Българите пътуваха на юг
Туристите по Гергьов
ден тази година бяха 
по-малко, но причината е, 
че през миналата година 
почивните дни бяха пове-
че.Като цяло резултатите 
са сравними на годишна 
база. Намалението на 
туристите, които пътуваха 
в чужбина, е по-малко в 
сравнение с тези, които 
пътуваха в страната. Най-
търсени бяха близките 
дестинации като Гърция и 
Турция. По данни на Гра-
нична полиция границата 
с южната ни съседка са 
преминали около 400 хил. 
автомобила. Ако има спад, 
той е за сметка на индиви-
дуалните, а не на органи-

Потокът на 
туристите 

няма да се повлияе 
от курса на валу
тите

Байко Байков, 
управител на “Бохемия” и зам.-
председател на Асоциацията на 
българските туроператори и 
туристически агенти 

едва след около месец. С 
турските ни контрагенти 
например имаме договори 
и в евро, и в долари. Като 
цяло обаче досега те са 
показали, че са гъвкави и 
са склонни да предогова-
рят цените или да предла-
гат различни допълнител-
ни бонуси, за да задържат 
интереса на туристите. 
Така дори и при по-скъп 
долар ще се намерят 
варианти да се предложат 
конкурентни оферти. Не 
смятам, че потокът на 
туристите ще се повлияе 
от курса на валутите, про-
мяната беше сравнително 
кратка и ефектът ще е 
пренебрежим.

Позиция
Има спад 
от 15% на 
годишна база 
Гергьовден мина спокойно. 
Броят на пътуващите и в 
страната, и в чужбина нама-
ля с около 15% на годишна 
база. Това до известна 
степен е свързано с факта, 
че миналата година празни-

за Великден

▶  Георги Щерев, председател на Съюза на 
хотелиерите в Златни пясъци

По Гергьовден 
имахме доста турис

ти, но резултатите все пак 
са в полза на Великден

Туристическият сектор на борсата 
не може да прогони облаците
Общият оборот 
в бранша се е стопил 
с близо 6% 
до 8.7 млн. лв. 

Представителите на турис-
тическия сектор на Бъл-
гарската фондова борса 
записаха още едно лошо 
тримесечие. Това показва 
анализ на в. “Пари” на 
данните за първите три 
месеца на 2010 г. на некон-
солидирана база на “Пам-
порово” АД, “Слънчев 
бряг” АД, “Слънчев ден” 
АД, “Златни пясъци” АД и 
“Албена” АД.

резултати
Общият оборот в бранша 
се е стопил с близо 6% до 
8.7 млн. лв. Въпреки това 
загубата на туристически-
те компании намалява с 
22% до 8.12 млн. лв. към 
31 март 2010 г.

Единствено “Пампоро-
во” АД успява да подобри 
финансовия си резултат 
с 39% до 1.9 млн. лв. В 
общите приходи на ком-
панията обаче почти няма 
промяна, като те запазват 
нивата си от миналата го-
дина - 5.8 млн. лв. 

“Пампорово” АД очак-
ваше да бъде калкулиран 
ефектът от въвеждането 
на лифта връх Снежанка 
- с. Стойките, но поради 
финансовата криза това не 
се случи, сочи докладът 
за дейността на друже-
ството. 

по морето
В приходната част на мор-
ските курорти първото три-
месечие на годината очак-
вано е довело до свиване на 
постъпленията. Приходите 
на “Слънчев ден” АД се по-
нижават с 56% до 189 хил. 
лв. Причината за спада е, че 
през 2009 г. хотел “Палас” 
работеше целогодишно, а 
през тази година отвори на 
15 март. Другите хотели на 
“Слънчев ден” АД - “Ма-
рина”, “Мираж” и “Веро-
ника”, отварят през второто 
тримесечие на годината.

За периода януари - март 
2010 г. “Златни пясъци” АД 
има приходи в размер на 1.9 
млн. лв., което е с 4.5% по-
малко в сравнение с година 
по-рано. От компанията 
очакват през предстоящия 
туристически сезон да има 
намаляване на търсенето 
на туристически услуги 
заради световната финан-

сова криза. За сравнение 
през 2009 спрямо 2008 г. 
“Златни пясъци” АД отчете 
40% спад на реализираните 
туристически услуги. 

Спадът на приходите на 
“Албена” АД достига 58% 
до 375 хил. лв. към 31 март 
2010 г. От морските ни ку-
рорти единствено “Слънчев 
бряг” АД успява да повиши 
постъпленията си близо 4 

пъти до 409 хил. лв. 
До края на годината очак-
вам резултатите на мор-
ските ни курорти да бъдат 
сходни с реализираните 
през 2009 г. и дори да има 
леко подобрение, коменти-
ра за в. “Пари” Константин 
Абрашев, портфолио ме-
ниджър в “БенчМарк Асет 
Мениджмънт”. 

магдалена иванова

ците се сляха и почивката 
бе по-дълга. Плащанията в 
туристическата индустрия 
в България са основно в 
евро, а намаляването на 
цената му ще окаже поло-
жително влияние не само за 
бранша, а и за икономиката 
като цяло. Факт е, че при 
намаляването на цената на 
еврото българските стоки 
стават по-евтини и това 
ще увеличи износа към 

Америка и други държави, 
в които разплащанията са в 
долари. Страната ще стане 
по-атрактивна за туризъм, 
но не смятам, че разлика-
та долар - евро ще е чак 
толкова голяма, че да има 
и пренасочване на туристи 
от Русия и Украйна към 
България. 

румен Драганов, 
директор на Института за анализи 

и оценки в туризма
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Неконсолидирани резултати на туристическите компании, 
търгувани на БФБ, в хил. лв.

зираните туристи. 

Ако промяната в цените 
на еврото и долара из-
общо има някакъв ефект 
за туристическата индус-
трия, той ще се наблюдава 

Изменение на TRY/BGN за 1 година
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Добри-
ят играч 

трябва да умее 
правилно да 
приеме и интер-
претира пра-
вилата, които 
налага възложи-
телят, за да може 
максимално да 
се възползва от 
тях

 ▶ Господин Цонев, „Трейс” 
спечели съревнованието 
за строител на първите 
две части от магистрала 
„Тракия”, но не участва в 
процедурата за Лот 3. по-
явиха се спекулации, че не 
ви е дадена банкова гаран-
ция, вярно ли е това?

- Нямаме проблем с бан-
ковите гаранции. Имаме 
всички необходими банко-
ви документи за обектите, 
които изграждаме. Рабо-
тим основно с 4-5 банки, 
с които имаме рамкови 
договори. Те ни издават га-
ранциите за строителните 
ни обекти. Това са Пър-
ва инвестиционна банка, 
Корпоративна банка, МКБ 
Юнион банк, УниКредит 
Булбанк. С всяка от тях 
имаме предварително уго-
ворени лимити, които са 
между 20 и 60 млн. лв.

 ▶ Теренът на Лот 2 ще по-
влияе ли на времето, за 
което ще се построи този 
участък?

- Тракийската низи-
на е специфичен терен. 
Там има ниски и забла-
тени места, които може 
да повишат разходите и 
времето. Проектантите са 
запознати с тези неща и те 
са предварително предви-
дени. Геоложки изненади 
не може да повишат це-
ната. Но риск от забавяне 
винаги има. Важно е кой 
носи отговорност за това. 
При Лот 2 целият риск е 
за изпълнителя, а при пър-
вата част на „Тракия” той 
беше изцяло за възложите-
ля. Истината е по средата, 
както е при Лот 3, където 
държавата пое своята част 
от отговорностите.  

 ▶ Каква печалба сте зало-
жили за строителството  
на Лот 2 от „Тракия”?

- Между 5 и 10% в за-
висимост от развитието 
на икономиката в бъдеще. 
При добро стечение пе-
чалбата ще достигне близо 
10%, а в най-лошия случай 
- 5%.  Ако развитието вър-
ви със сегашните темпове, 
тя ще е по средата.

 ▶ притеснявате ли се от 
спиране на европейското  
финансиране по проекти-
те, върху които работи-
те?

- Никой не е застрахован, 
от такова спиране.  Или 
спазваш правилата и из-
искванията на този, който 
дава парите, или той спира 
да ги дава. Такъв риск ви-
наги има. Но на този етап 
не виждам какво може да 
доведе до такива действия. 
Ако това се случи, има два 
начина на действие - фи-

нансиране от държавния 
бюджет или спиране на 
проектите. Няма среден 
път.

 ▶ защо решихте да прода-
дете вашия дял от друже-
ството „пътстройинже-
неринг” в Кърджали?

- Това решение беше 
взето отдавна, сега се ре-
ализира. Една от причи-
ните е, че там ние не сме 
мажоритарни участници, 
а управляваме само 27%. 
Трудно се управлява нещо, 
когато не можеш сам да 
налагаш правилата и кон-
трола. Първата стъпка, ко-
ято говореше за такова ре-
шение, бе създаването на 
„Трейс Кърджали”. След 
това логичните действия 
бяха продажбата на дела 
в „Пътстройинженеринг 
Кърджали” и насочване 
на усилията за развитие 
на нашето регионално дру-
жество.

 ▶ а имате ли други дъщер-
ни регионални компании?

- Да. Те са равномер-
но разположени в цялата 
страна. Повечето от тях 
обаче се намират на тери-
торията на Южна България 

- Бургас, Ямбол, Стара За-
гора, Кърджали, Казанлък, 
Девин, Пловдив, София, 
Плевен. Техните дейности 
са едни и същи - ремонт 
и изграждане на автомо-
билни пътища и всякакво 
друго строителство. Но 
основно са насочени към 
инфраструктурни обек-
ти. Те са предпоставка за 
спечелване на тръжните 
процедури за рехабили-
тация на второкласни и 
третокласни пътища. Ние 
можем да предложим по-
конкурентни и атрактивни 
цени.

 ▶ В какви тръжни процеду-
ри участвате в момента?

- Сега участваме в 9 от 
общо 15 процедури за оп-
ределяне на изпълнител 
за рехабилитация на вто-
рокласни и третокласни 
пътища по Оперативна 
програма „Регионално 
развитие”. Но участието 
не означава спечелване. 
За нас успеваемост ще е, 
ако от всичките лотове, за 
които сме подали докумен-
ти, вземем две или три от-
сечки. Цените са различни 
за различните участъци, 
защото предпоставките са 

различни. На рехабили-
тацията на второкласни 
и третокласни пътища не 
се гледа много сериозно, 
което по мое мнение не е 
правилно. 

 ▶ Какви са резултатите 
на компанията за минала-
та година? и ще раздава-
те ли дивиденти от реа-
лизираната печалба?

- Окончателният баланс 
от одиторите показва, че 
консолидираната печалба 
за миналата година е мал-
ко над 10 млн. лв. А дали 
ще се раздават дивиденти, 
решават акционерите. В 
началото на юни може би 
ще бъде проведено общо 
събрание. Тогава ще се 
реши дали ще има раз-
пределяне на дивиденти и 
ако има, в какви размери. 
Надявам се и тази година 
да регистрираме такава 
печалба. Засега са нали-
це всички предпоставки. 
Имаме достатъчно рабо-
та и работим спокойно. 
Предполагам, че няма да 
има разлика в размера на 
печалбата, за 2009 г. той е 
близо 5%.  

 ▶ имахте намерения да 

строите обекти за олим-
пийските игри в русия, как 
се развиват те?

- На този етап няма ни-
какво развитие по този въ-
прос. По ред специфични 
причини няма дейности 
по тези проекти. Там има 
и организационни про-
блеми. Малко по-внима-
телни сме в строителното 
си участието, защото е 
специфично изграждане-
то на тези обекти. Освен 
това и сроковете са много 
амбициозни, което е друг 
проблем. 

 ▶ Към какви проекти са 
насочени бъдещите ви 
планове?

- В Сърбия участваме 
в процедури, чиито ре-
зултати трябва да излязат 
до няколко дни. Малко 
е вероятно да спечелим, 
защото и там печелившият 
критерий е ниската цена. 
Предложението ни беше 
малко над тази, с която 
получихме строителство-
то на Лот 2, а ни поста-
ви извън първата тройка. 
Спецификите на строител-
ството са различни, за това 
има и разлики в ценовите 
предложения. Различно е 

и структурирането на биз-
неса във всяка държава. 
Монополът на местните 
фирми също оказва влия-
ние. Проектът също влияе 
на цената. В Косово също 
се водят разговори.

България обаче е изклю-
чително атрактивна за нас. 
Тя е една от малкото стра-
ни, в които има пари за но-
во строителство. Има дър-
жави, които все още не са 
членки на ЕС, но при тях 
няма тези възможности. 
Но мисля, че България и 
Румъния са страните, в 
които може да се вложат 
средства от ЕС, защото те 
са с изключително зане-
марена инфраструктура. 
Българският пазар ни е 
достатъчен, затова нямаме 
строителни намерения в 
Румъния. 

За нас е по-интересно 
в бъдеще да работим на 
други места, като Сирия. 
Сега правим проучвания 
и посещения там. Но инте-
ресите ни са ориентирани 
към  строителството на 
обществени обекти като 
молове и  увеселителни 
заведения, а не на пътна 
инфраструктура.

николета Цветкова
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▶ млн. лв. е 
приблизителната 
печалба на компанията за 
миналата година

Интервю инж. Цветан Цонев, гл. изп.директор на „Трейс Груп Холд”

снимка емилия костадиноВа



Компанията поевти-
ня заради данъчните 
планове на австралий-
ското правителство

Американската компания 
Peabody намали оферта-
та си за австралийския 
производител на въглища 
Macarthur Coal, след като 
Канбера обяви намерения 
да облага свръхпечалби-
те на минните компании с 
40%. Сега Peabody предла-
га 3.82 млрд. AUD вместо 
4.07 млрд. AUD.

Последно
Крайната оферта е дос-
та над пазарната цена и 
е определена след прове-
ден анализ на правното и 
финансовото състояние на 
компанията, посочиха от 
Peabody. Цените на акци-
ите на минните компании 
спаднаха рязко, след като 
австралийското правител-
ство обяви данъчните си 
планове в началото на май.

Първоначалната оферта 
на Peabody беше по 13 AUD 
на акция. След това аме-
риканската компания на 
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Peabody намали офертата 
си за Macarthur Coal

32
▶ хил. заведения по света 
има американската 
верига за бързо хранене 
McDonald’s

Април е вторият 
най-успешен месец 
за американската 
компания

Продажбите на веригата за 
бързо хранене McDonald’s 
по целия свят нараснаха с 
4.9% през април. В САЩ 
компанията е пласирала 
с 3.8% повече сандвичи и 
напитки миналия месец. 

Сравнение
Резултатът е малко по-
слаб, отколкото през март, 
но все пак това е втори-
ят най-успешен месец за 
дейността на McDonald’s 
в САЩ. Продажбите в Ев-
ропа се покачиха с 5.3%, а 
на други пазари по света 
- с 3.9%. 

McDonald’s с 4.9% 
по-високи продажби

Предимства
След застоя по време на 
рецесията ресторантите 
вече привличат повече 
хора, готови да похарчат 
пари за храна извън къщи. 
Това важи с особена сила 
за местата за хранене, къ-
дето цените не са високи. 
McDonald’s продължа-
ва да поддържа връзка с 
клиентите си благодаре-

ние на богатото си меню, 
привлекателните цени, 
както и на удобните и 
модерни заведения, заяви 
главният изпълнителен 
директор на компанията 
Джим Скинър. 

Веригата McDonald’s има 
32 хил. заведения за хра-
нене по целия свят. Цен-
тралата на компанията е в 
Чикаго.

Ипотечните компании в 
САЩ искат още помощ
Freddie Mac и Fannie 
Mae отчитат значител-
ни загуби за първото 
тримесечие

Американските компании 
за ипотечно кредитиране 
Freddie Mac и Fannie Mae 
ще поискат допълнителна 
помощ от правителството, 
след като отчетоха огромни 
загуби за първото тримесе-
чие на годината. Ако мол-
бите им бъдат одобрени, 
спасяването на двете компа-
нии ще излезе на държавата 
145 млрд. USD. Правител-
ството контролира и двете 
фирми от 2008 г., когато те 
почти фалираха.

още помощ
Freddie Mac има нужда от 
още 10.6 млрд. USD фе-
дерална помощ. Ако иска-
ната сума бъде отпусната, 
общата помощ за спася-
ването на Freddie Mac ще 
достигне 61.3 млрд. UDS. 
Fannie Mae пък ще поиска 
8.4 млрд. USD от федерал-
ното правителство, с което 
общата помощ ще достигне 
84 млрд. USD.

Ефект от дивиденти
За първите три месеца на 
годината Freddie Mac е на 
червено с 8 млрд. USD. 
Сумата включва и плате-
ните дивиденти на прави-
телството на стойност 1.3 
млрд. USD. Съгласно спо-
разумението с федералните 
власти компанията дължи 
10% годишно върху използ-

ваната държавна сума. Без 
тях загубата е 6.69 млрд. 
USD, което е подобрение 
спрямо отчетения отрица-
телен финансов резултат 
от 9.98 млрд. USD за същия 
период на миналата година. 
Загубата се дължи основно 
на въведените нови счето-
водни стандарти, както и 
на продължаващия спад на 
имотния пазар, казаха от 
компанията. 

Слабо представяне
Чистата загуба на Fannie 
Mae за първото тримесе-
чие достигна 11.5 млрд. 

USD. Резултатът отчасти се 
дължи на счетоводни про-
мени, които са увеличили 
отрицателния резултат с 
3.3 млрд. USD. Компанията 
е загубила 12.5 млрд. USD 
от обезценки заради спада 
на жилищния пазар. Пла-
теният на правителството 
дивидент е на стойност 
1.5 млрд. USD. Все пак 
загубата за януари - март 
е по-ниска от отбелязания 
отрицателен резултат от 
23.5 млрд. USD за същия 
период на миналата година. 
За последните 3 години 
Fannie Mae е натрупала 

загуби на обща стойност 
148 млрд. USD, което е два 
пъти повече от печалбата й 
за предходните 35 години. 

Жилищен проблем
Въпреки че много от бан-
ките в САЩ вече върнаха 
заемите си на държавата 
и отново отчитат печалби, 
загубите продължават да 
тормозят Fannie и Freddie 
заради значителната им 
експозиция в лоши жи-
лищни заеми. Двете фирми 
имат почти 5.5 трлн. USD 
в ипотеки и гаранции по 
заеми.

▶ Сривът на жилищния пазар в СаЩ донесе значителни загуби на компаниите за 
ипотечно кредитиране  снимки blooMberg

Sony отчита с 41% 
по-малка загуба 
от очакваната
Орязване на разходите 
помага на японския 
производител на елек-
троника

Производителят на елек-
троника Sony отчете по-
малка от очакваната загу-
ба за финансовата година, 
която приключи в края на 
март. Основна причина за 
това е свиването на разхо-
дите на подразделенията за 
игри и компютри с повече 
от очакваното. Японската 
компания съкрати 20 хил. 
работници и закри няколко 
фабрики заради световната 
рецесия.

Продажбите надолу
Чистата загуба на Sony е 41 
млрд. JPY (441 млн. USD), 
което е с 41% по-малко от 
прогнозирания отрицате-
лен финансов резултат от 
70 млрд. JPY. Продажбите 
обаче също са с 1.2% по-
ниски от очакваното и са 
на обща стойност 7.21 трлн. 
JPY. Компанията отчита 
оперативна печалба от 32 
млрд. JPY.

Преоценки
Подразделението за по-
требителски стоки, което 
произвежда телевизори с 
плоски екрани, надскочи 
очакваните преди три ме-
сеца оперативни резулта-
ти с около 30 млрд. JPY. 
Това се дължи основно на 
свиването на разходите и 
по-малкия спад на цените 
на продукцията. Крайният 
резултат обаче е с 27 млрд. 

JPY по-нисък заради прео-
ценки на активи.

Печалбата на Sony Life 
Insurance също изпреварва 
прогнозите с 15 млрд. JPY. 
С над 20 млрд. JPY по-ви-
сок е общият резултат от 
производството на игри, 
компютри и мобилни те-
лефони.

оптимистични 
прогнози
През текущата финансова 
година Sony очаква да из-
лезе на печалба за пръв път 
от три години насам. Глав-
ният изпълнителен дирек-
тор на компанията Хауърд 
Стрингър разчита на въз-
становяване на търсенето 
в световен мащаб, което да 
засили ръста на приходите. 
Подробности за плановете 
се очакват по-късно тази 
седмица, но предвижда-
нията на анализаторите са 
за чиста печалба от 109.6 
млрд. JPY и продажби на 
стойност 7.48 трлн. JPY.

 ▶ Хауърд Стрингър, 
главен изпълнителен 
директор

 ▶  ресторантите на веригата залагат на богато 
меню и привлекателни цени

два пъти ревизира цената 
на 14 и на 16 AUD, за да 
изпревари другия канди-
дат New Hope. Последната 
оферта оценява акциите на 
Macarthur на 15 AUD.

Провалени планове
Macarthur е най-големият 
производител в света на въ-

глища за стоманодобивната 
индустрия. Директорите 
на компанията отхвърлиха 
офертите на Peabody и New 
Hope и предпочетоха да се 
фокусират върху придоби-
ването на Gloucester Coal. 
Предложението им обаче 
беше отхвърлено миналия 
месец.

 ▶  Macarthur е най-големият производител в света на 
въглища за стоманодобивната индустрия



  16    пазари 
pari.bg  Вторник 11 май 2010  

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 11.05.2010 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

За дата 10.05.2010 г.

Фон до ве, уп рав ля ва ни от  Клас  Валута Еми си он на стой ност  Цена при 
"Пайъниър Инвестмънтс Австрия" дя ло ви  (нет на стой ност на  об рат но из ку пу ва не
 еди ни ци  ак ти ви те на еди ни ца   (нетна стойност на 
   + так са за из да ва не) ак ти ви те на еди ни ца)

Фондове Пайъниър Австрия 
Гарантирана кошница 2010 ИР* EUR 1095,53 1128,40

Дялови единици от фондовете, управлявани от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, могат да бъдат придобивани чрез следните клонове на 
“Ейч Ви Би Банк Биохим” АД: “Аксаков” №5 - отдел “Частно банкиране”, “Централен”, “Батемберг”, “Европа”, “Витоша”, “Южен парк” (София), 
“Варна”, “Пловдив” и “Бургас”. Предишни резултати на фондовете не гарантират същото представяне в бъдеще. Стойността на инвестицията 
и доходът от нея могат да се увеличат или да намалеят и няма гаранци - от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, групата на “Банк Аустрия 
Кредитанщалт” или друго трето лице - за възвращаемост на първоначално инвестираните суми. 
*Изцяло реинвестиращи

Взаимен фонд
Нетна стойност 
на активите на 

дял (НСАД)

Емисионна 
стойност  

(цена при покупка)

Цена при 
обратно 

изкупуване
Цени за 1 дял за 10/05/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,175941 € 1,199460 € 1,170061
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,892945 € 0,910804 € 0,888480

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,832196 € 0,848840 € 0,828035

Цените са валидни за поръчки, подадени на 3/05/2010 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени за 1 дял за 11/05/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,124602 лв. 1,124602 лв. 1,124602 лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 11/05/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

7.05.2010 г.

156,42 155,65 154,89 154,51 152,60 152,60
11,58 11,53 11,47 11,44 11,30 11,30
83,45 83,05 82,64 82,24 81,02 81,02
99,83 99,34 98,86 98,37 96,92 96,92
755,65 751,98 748,31 744,64 733,64 733,64
154,17 153,44 152,70 151,97 146,83 146,83
77,22 76,85 76,48 76,11 74,25 74,25
152,41 151,68 150,95 150,21 146,55 146,55
276,58 275,26 273,95 272,63 263,41 263,41
180,64 179,78 178,92 178,06 172,04 172,04
220,72 219,67 218,62 217,57 210,21 210,21
77,82 77,44 77,07 76,70 74,11 74,11
222,73 221,67 220,60 219,54 212,12 212,12

до 14.30 ч. на 7ш.05.2010 г.

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Еврофонд

Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ- Авангард
ДФ ПИБ- Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 29.04.2010 до 8.05.2010
Лимитиран период” от 9.05.2010 до 7.08.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси
Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

балансиран 4.9506 4.9754  5.1486 4.9506 4.8516   -3.86% 11.19% -12.73% -28.88% 21.01.2008
фонд в акции 6.7085 6.7420  6.9768 6.7085 6.5743   -5.30% 13.70% -2.32% -17.64% 23.01.2008
високодоходен 10.1018 10.2533  10.5059 0.0000 0.0000   N/A N/A N/A N/A 23.09.2009
             
фонд в акции 2.3829    2.3829    -4.39% 27.20% -1.40% -58.06% 12.11.2007
балансиран 2.8041    2.8041    -5.73% 23.68% -4.78% -51.83% 12.11.2007
 до 249999.99 лв  над 250 000 лв                                                      до 6 месеца                                         над 6 месеца     
паричен пазар 11.0161  11.0106  10.9941 11.0051 11.0051 11.0106 2.50% 0.12% 6.78% 6.26% 06.10.2008
балансиран 10.7382  10.6848  10.5780 10.6314  0.0000 -0.23% 4.45% 6.90% 4.33% 06.10.2008
фонд в акции 10.0400  9.9900  9.8402 9.8901  0.0000 -2.83% 7.20% 5.74% -0.06% 06.10.2008
             
балансиран 13.4750    13.3416    -0.60% 6.61% 8.12% 6.76% 14.12.2005
фонд в акции 8.3347    8.2522    -1.48% 12.81% -0.74% -3.88% 01.03.2006
балансиран 5.3625    5.3094    -9.29% 9.70% -6.51% -15.08% 21.06.2006
фонд в акции 7.9067    7.6764    -3.08% 4.90% 4.90% -11.03% 05.02.2008
фонд в акции 10.6475    10.3374    0.73% 9.65% 8.11% 1.48% 05.02.2008
паричен пазар 11.6954    11.6954    3.09% 0.21% 9.02% 8.42% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
фонд в облигаци 81.5992    81.3136  81.5992  -1.61% 2.86% 3.31% -5.43% 20.11.2006
фонд в акции 48.5307    48.2880  48.5307  -6.49% 1.82% -5.51% -15.20% 20.11.2006
фонд в акции 67.4428    67.1056  67.4428  -2.17% 4.94% 5.06% -12.52% 03.10.2007
             
фонд в акции 98.5447    97.0775    -4.73% 2.07% -2.72% -0.68% 04.01.2007
балансиран 80.2120    79.0178    -3.87% 0.87% -4.25% -7.89% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.28053    1.27797    2.44% 0.81% 6.37% 5.70% 01.12.2005
балансиран 1.07534    1.06890    -0.37% 5.71% 4.84% 1.58% 01.12.2005
фонд в акции 0.76925    0.75782    -1.59% 12.99% 8.83% -6.28% 01.03.2006
фонд в акции 0.72847    0.72411    -0.75% 1.94% 2.13% -13.66% 07.03.2008
ниско рисков 1.03874    1.03563    1.26% N/A 3.67% 3.63% 07.05.2009

балансиран 101.1925    100.1856    -1.99% 7.85% 5.29% 0.16% 07.12.2005
балансиран 107.8846    106.8111    -2.18% 7.10% 2.38% 1.71% 06.03.2006
фонд в акции 87.9947    86.6846    -2.86% 11.10% 7.22% -1.23% 20.06.2005
паричен пазар 118.5124    118.5124    3.16% 0.77% 6.23% 6.95% 31.10.2007
ниско рисков 92.6414    92.2712    2.62% 2.67% -6.05% -3.36% 01.02.2008
ниско рисков 104.1847  104.0806  103.7683  104.0806  1.62% N/A N/A 4.76% 01.07.2009

балансиран 4.7840     4.7554     -2.71% 9.36% 6.41%*** 5.03% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 1.0007  0.9958   0.9933  0.9883     -5.96% N/A N/A*** -0.98% 01.06.2009
             
балансиран 18.1972     18.0702     -2.85% 8.65% -1.71% 11.28% 28.09.2004
фонд в акции 11.5615    11.4007     -5.27% 12.29% -4.89% 3.24% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.2891     1.2700     -0.51% 12.37% 15.23% 3.22% 10.05.2004
фонд в акции 0.7499     0.7388    7.48% 17.75% 32.09% -8.07% 04.10.2006
фонд в акции 0.0000     0.0000    N/A 16.39% N/A N/A 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 128.9171  128.7244  128.4675    1.99% 3.38% 5.26% 6.43% 04.05.2006
балансиран 14.6128  14.6128  14.4681    -2.90% 8.39% -1.78% 2.56% 17.12.2004
фонд в акции 0.7244  0.7173  0.7102    -3.32% 15.47% 1.79% -8.16% 04.05.2006
             
балансиран 796.9157    790.9538    2.18% 6.45% 14.07% -10.24% 09.05.2008
фонд в акции 719.5002    714.1174    1.48% 8.00% 16.71% -14.10% 09.05.2008
             
ниско рисков 11.0903    11.0903    2.03% 2.18% 4.67% 2.45% 30.01.2006
балансиран 119.3972    119.3972    -0.52% 7.39% 5.99% 2.25% 30.01.2005
фонд в акции 6.8443    6.8443    -2.83% 16.14% 13.60% -8.48% 30.01.2006
фонд в акции 10.0064    10.0064    -0.62% 1.66% 0.35% 0.05% 30.01.2009
             
фонд в акции 9.2219    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв          
фонд в акции 0.5177  0.5151  0.5125    -1.65% 6.57% 0.43% -23.56% 19.11.2007
балансиран 0.7388  0.7362  0.7336    -1.03% 3.19% 2.09% -11.67% 19.11.2007
ниско рисков 0.9831  0.9816  0.9801    1.94% 1.66% 6.18% -0.75% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
консервативен 1.2366  1.2347 1.2328    2.09% 0.44% 7.14% 5.22% 16.03.2006
консервативен 1.2621  1.2583 1.2545    2.97% 1.18% 8.41% 5.71% 16.03.2006
балансиран 0.8633  0.8599 0.8565    -0.70% 4.96% 3.38% -3.58% 16.03.2006
фонд в акции 0.6543  0.6510 0.6477    -3.04% 9.21% 2.79% -9.85% 16.03.2006
балансиран 0.7488  0.7458 0.7428    -1.89% 6.65% -0.23% -12.32% 11.02.2008
консервативен            19.01.2010
 1.0126  1.0126 1.0126    N/A N/A N/A N/A 
 0.0000  0.0000 0.0000    N/A N/A N/A N/A 

паричен пазар 1.1638   1.1638    1.58% 0.22% 4.09% 3.64% 15.11.2005
балансиран 1.0098   до 90 дни  над 90 дни  -0.44% 3.40% 6.14% N/A 12.09.2005
    0.9948  1.0048      

балансиран 7.6952   7.6952    -6.32% 11.73% 9.03% -6.05% 01.03.2006
фонд в акции 6.4761   6.4761    -7.62% 15.09% 10.56% -9.84% 01.03.2006
фонд в акции 2.7670   2.7670    -1.34% 14.27% 3.88% -33.94% 05.04.2007
консервативен 10.4116   10.4116    -0.17% 1.73% 1.79% 2.91% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.8000 0.7961 0.7941 0.7882 0.7882 0.7921  0.7724 8.63% 12.82% 19.88% -5.84% 22.05.2006
фонд в акции 0.4447 0.4425 0.7941 0.4381 0.4381 0.4403  0.4293 6.59% 18.70% 46.28% -23.97% 02.05.2007
             
фонд в облигаци 317.3636    316.8876    1.69% 0.22% 4.96% 7.32% 17.11.2003
ниско рисков 13.0817    13.0163    0.86% 2.97% 6.91% 6.34% 27.12.2005
балансиран 11.9724    11.8527    -0.49% 5.29% 8.30% 4.21% 27.12.2005
фонд в акции 8.4104    8.3263    -2.46% 9.77% 10.30% -3.68% 07.09.2005
балансиран 20.3281    20.3281    0.24% 3.36% 6.78% 0.63% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.4884    6.4560    -4.12% 11.29% 12.18% -13.73% 01.06.2007
балансиран 7.8319    7.7927    -3.82% 11.48% 13.85% -8.01% 01.06.2007
консервативен 11.1644    11.1366    2.68% 3.27% 9.43% 4.12% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1893    1.1656    -2.79% 6.10% 0.19% 4.87% 18.09.2006
балансиран 1.0453    1.0348    -0.77% 3.28% 2.74% 2.34% 10.06.2008

Валута Код За  Стойност 
Currency Code For Rate 
Австралийски долар AUD 1 1,35944
Бразилски реал BRL 10 8,34897
Канадски долар CAD 1 1,46669
Швейцарски франк CHF 1 1,36495
Китайски ренминби юан CNY 10 2,14211
Чешка крона CZK 100 7,73483
Датска крона DKK 10 2,62806
Естонска крона EEK 10 1,25000
Британска лира GBP 1 2,25067
Хонконгски долар HKD 10 1,88398
Хърватска куна HRK 10 2,69506
Унгарски форинт HUF 1000 7,40480
Индонезийска рупия IDR 10000 1,62316
Исландска крона ISK 100 3,28253
Японска йена JPY 1000 6,74424
Южнокорейски вон KRW 100 1,56906
Литовски литаc LTL 1000 1,32034
Латвийски лат LVL 10 5,66448
Мексиканско песо MXN 1 2,76364
Малайзийски рингит MYR 10 1,19761
Норвежка крона NOK 10 4,57611
Новозеландски долар NZD 10 2,47715
Филипинско песо PHP 10 1,03973
Полска злота PLN 100 3,29608
Нова румънска лея RON 10 5,05213
Руска рубла RUB 10 4,72765
Шведска крона SEK 100 5,01694
Сингапурски долар SGD 10 2,03830
Словашка крона SKK 10 1,06492
Тайландски бат THB 100 4,54200
Нова турска лира TRY 10 9,85206
Щатски долар USD 1 1,46252
Южноафрикански ранд ZAR 10 1,97303

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 31.05.2010.

Валута Код За  Стойност Разлика
Currency Code For Rate Difference
ЕВРо EUR 1 1,96 0
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1 1,36666 -0,00585
БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,46203 -0,09141
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,47621 0,00345
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,37270 0,00737
КИТАйСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,20915 -0,00777
ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,63907 0,08118
ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,62813 0,00028
ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25000 0,00000
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,26356 -0,02369
ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,93865 -0,00989
ХЪРВАТСКА КУНА HRK 10 2,69046 -0,00556
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 7,15897 0,09388
ИНДОНЕЗИйСКА РУПИЯ IDR 10000 1,66140 0,00660
ИНДИйСКА РУПИЯ INR 100 3,36250 -0,00498
ИСЛАНДСКА КРОНА ISK 1000 6,74424 0,00000
ЯПОНСКА йЕНА JPY 100 1,61679 0,02228
ЮжНОКОРЕйСКИ ВОН KRW 1000 1,33215 -0,01372
ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000
ЛАТВИйСКИ ЛАТ LVL 1 2,76481 -0,00274
МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,20671 0,00526
МАЛАйЗИйСКИ РИНГИТ MYR 10 4,71205 0,02754
НОРВЕжКА КРОНА NOK 10 2,48565 -0,01653
НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,09583 0,01010
ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,32398 -0,03782
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,85559 0,00482
НОВА РУМЪНСКА ЛЕЯ RON 10 4,69215 0,00337
РУСКА РУБЛА RUB 100 5,03184 -0,04679
ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,01921 -0,00926
СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,09356 0,00116
ТАйЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,67042 -0,00972
НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 10 9,93311 -0,04256
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,50808 -0,00525
ЮжНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,02005 0,02904
ЗЛАТО (1 ТРОй УНЦИЯ) XAU 1 1780,17000 15,01000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 11.05.2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид Борса Единица Цена 3м.
Мед LME USD/т 6911,25 7140
Калай LME USD/т 17529 17950
Олово LME USD/т 2019 2114
Цинк LME USD/т 2062 2148
Алуминий LME USD/т 2041 2139
Никел LME USD/т 22485 23340
Алуминиева сплав LME USD/т 1980 2000

Вид Борса Единица Купува Продава
Злато LME USD/тр.у. 1196 1196,55
Сребро LME USD/тр.у. 18,4725 18,49
Платина LME USD/тр.у. 1693,1 1697,5
Паладий LME USD/тр.у. 527,5 530,4
Родий LME USD/тр.у. 2700 2800

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид Борса Единица Юни Юли
Суров петрол NYMEX USD/б 75,11 81,38
Брент ICE USD/б 81,24 82,3
Газьол ICE USD/т 686,75 692
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 4,094 4,201
Бензин 95 NYMEX USD/т 723 -
Нафта NYMEX USD/т 700 -

Вид Разновидност Борса Единица Юни
Пшеница Soft Red CBT USD/т 188,40
Царевица Yellow CBT USD/т 146,36
Ечемик Feed ASX USD/т 165,51
Памук No.2 NYBOT USD/т 1779,32
Какао  NYBOT USD/т 3016,00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 2951,94
Соя No.2 ICE USD/т 352,73
Захар White NYSE LIFFE USD/т 449,00

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Piraeus Funds Цени за дата 7.05.2010

 Тип Валута Емисионна 
стойност

Цена на  обр. 
изкупуване

АКЦИИ НА МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 7,3562 7,0879

АКЦИИ НА ДИНАМИЧНО РАЗВИВАЩИ 
СЕ МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 0,6251 0,6023

МЕСТЕН БАЛАНСИРАН ФОНД Балансиран EUR 2,6959 2,6428

УНИВЕРСАЛЕН ФОНД - “РАСТЕж”  
– Фонд от фондове Високодоходен EUR 9,1881 8,8313

УНИВЕРСАЛЕН БАЛАНСИРАН ФОНД 
– Фонд от фондове Балансиран EUR 9,9899 9,6968

УНИВЕРСАЛЕН КОНСЕРВАТИВЕН 
ФОНД – Фонд от фондове Консервативен EUR 10,2670 10,0647

Местните фондове на Пиреос Асет Мениджмънт инвестират във фин. инструменти търгувани 
на гръцкия капиталов пазар.Фондовете от типа “Фонд от фондове” са с инвестиционна насоче-
ност изцяло към международните капиталови пазари. С Условията за дистрибуция можете да 
се запознаете, в клоновете на Банка Пиреос България АД, на адрес:www.piraeusbank.bg или на  
24 - часовия телефон за клиенти 0 700 12 002 (на цената на един градски разговор за цялата стра-
на).

Договорен фонд

Стойност за един дял 10.05.2010 г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел - Принсипал 1.0098 лв. 0,9948 лв. 1.0048 лв. -0,44 % 6,14 %

Сентинел - Рапид 1.1638 лв. 1.1638 лв. 1,58 % 4,09 %

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените са валидни за поръчки, подадени на 5 май 2010 г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

N/A 13.2583 12.1939 8.5660
318.4744 N/A 12.1520 8.5366
320.0612 13.1471 N/A 8.4945
320.0612 13.1471 12.0921 N/A

9.2900	 9.1971	 1.86%	 -5.32%

30.04.2010	г.,	3	и	4.05.2010	г.
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Цената на 
петрола 
отбеляза 

повишение и по 
време на вчерашна-
та сесия в Ню Йорк 
достигна 76.56 USD/
б. Основната при-
чина за това бяха 
добрите икономи-
чески показатели в 
САЩ

По време 
на бор-
совата 

сесия в понедел-
ник измерителят 
добави 1168 пунк-
та към стойност-
та си, след като 
станаха ясни 
мерките за защи-
та на страните от 
еврозоната 

индекс на деня

12.9
▶ процента се повиши 
испанският IBEX 35 и достиг-
на 10 214.6 базисни пункта

Стока на деня

0.64
▶ процента загуби зла-
тото по време на вче-
рашната борсова сесия 
и достигна 1200.7 USD/
тр.у.

Европейските фондови пазари 
постигнаха 14-месечен рекорд

Европейските фондови 
пазари отчетоха най-го-
лемия си дневен ръст за 
последните 14 месеца. 
Основната причина за 
това бяха безпрецедентните 
мерки, които страните от 
ЕС одобриха, за да защитят 
страните от еврозоната от 
бъдещи финансови пробле-
ми. Сред тези мерки беше и 
отделянето на близо 1 трлн. 
USD (962 млрд. USD), с 
което се цели да се защи-
тят по-слабите държави от 
атаката на спекулантите. 
Взетите в края на мина-
лата седмица решения се 
отразиха моментално на 
азиатските и европейските 
пазари, изваждайки ги от 
черната серия, продъл-
жила през цялата минала 

На последната 
борсова сесия 

испанският IBEX 35 
достигна абсолютен 
рекорд, като се 
повиши с 13.19% 
до 10237.90 базисни 
пункта

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

Еврото със солиден 
ръст спрямо йената
Еврото достигна най-
високия си дневен 
ръст спрямо йената за 
последните 18 месеца. 
По време на последна-
та сесия европейската 
валута се котираше с 
повишение от 2.33% до 
119.53 EUR/JPY. 
Одобреният в последни-
те дни на миналата сед-
мица спасителен план от 
110 млрд. EUR за Гър-
ция помогна на единна-
та валута да се оттласне 
от 14-месечното си дъно 
спрямо долара. Еврото 
се търгуваше за 1.2929 
USD, което е повишение 
от 1.36%.

Публикуваното в 
неделя решение на 
централната банка на 
Англия относно рав-
нището на лихвите в 
страната оказа влияние 
върху движението на 
двойката GBP/USD, но 
спрямо еврото про-
мяната беше умерена. 

На последната 
борсова сесия 

котировките на 
еврото спрямо 
йената стигнаха 
119.53 EUR/JPY, 
което е повишение с 
2.33%

Котировките на паунда 
спрямо американската 
валута се движеха около 
1.4977, което е повише-
ние с 1.17%, а спрямо 
еврото промяната стигна 
0.5%, или 1.167 GBP/
EUR. Ръководителите на 
трезора запазиха досе-
гашното лихвено ниво 
от 0.5% непроменено и 
не изявиха извънредни 
намерения за промяна в 
текущата си монетарна 
политика.

седмица. Одобрените през 
уикенда 110 млрд. EUR 
помощ за Гърция също 
изиграха положителна 
роля, като успяха да успо-
коят инвеститорите и да ги 
накарат отново да заложат 
на фондовите пазари. Сред 
най-добре представилите 
се индекси логично бяха 
испанският и гръцкият, 
тъй като те са най-пряко 
засегнати от разразила-
та се финансова криза 
в Европа. При гръцкия 
измерител AEX увели-
чението достигна 6.78%, 
удряйки 333.48 пункта. 
Абсолютният победител 
по време на вчерашната 
сесия беше испанският 

ПРОДАВА СЕ
ЗАВОД НА РЕКА ДУНАВ

за химически продукти 
на 260 км от София

• Износ за 14 държави
• Продукция с капацитет  

500 000 € /месец
• РЗП  14 000 м²;   терени  

20 000 м²
• В момента произвежда за  

95 000 € /месец
За справки: 02/8373353 

0887542306

бенчмарк IBEX 35, който 
отчете ръст от 13.19% до 
10 237.90 базисни пункта. 
Европейската търговия се 
оказа изключително добра и 
за френския CAC 40, който 
само за ден успя да спечели 
внушителните 9.02% и 
стигнa 3698.74 пункта. 
Основният двигател за този 
ръст беше най-голямата 
френска банка BNP Paribas 
SA, чиито акции поскъпна-
ха с над 20% до 52.88 EUR. 
Друга голяма европейска 
банка, германската Deutsche 
Bank AG, също имаше 
основен принос за покачва-
нето на германския индекс 
DAX. Именно със своите 
11.94% ръст и 51.27 EUR 

цена на акциите си тя изве-
де германския индекс над 
6000 пункта, или повише-
ние от 5.14%.

Значителна промяна 
имаше и при цената на 
десетгодишните държавни 
облигации на Гърция и 
Португалия. Последната 
сесия донесе повече от 
36% повишение в цената 
на дълговите книжа на 
Гърция, което от своя 
страна автоматично свали 
доходността им до 7.84%. 
Цената на португалските 
облигации за същия период 
отчете ръст от 11.26%, 
сваляйки автоматично до-
ходността им до 4.89%.

Този път уникалните ви-
на на компанията донесо-
ха на България три златни 
и един сребърен медал.

В момент, когато Бълга-
рия особено силно тряб-
ва да отстоява позициите 
си на световната винена 
сцена, "Домейн Бойар" 
за пореден път дава своя 
принос в защита на добрия 
имидж на българското ви-
но, печелейки с високока-
чествените си вина, топ-
наградите на престижният 
европейски конкурс. 

Златните медалисти са 
белите представители на 
най-новата и вече утвър-
дила се като изключител-
но успешна серия Quantum 

– Quantum Совиньон Блан 
и Quantum Траминер, как-
то и Домейн Бойар Ре-
зерва Каберне Совиньон, 
реколта 2008. Сребърен 
медал спечели прекрас-
ното Шардоне от серията 
XR, с която компанията за 
първи път предложи на 
българските любители ви-
на с оригиналните винтови 
капачки "Стелвин". 

С новите призове серия-
та Quantum вече има общо 
3 медала, което е без-
спорно доказателство за 
изключителните качест-
ва на тези вина. Още на 
тазгодишното изложение 
Винария, където серията 
бе представена за първи 

“Домейн Бойар” донесе на България три златни и един 
сребърен медал от световното винено първенство
Вината на водещата българска изба “Домейн Бойар” за поредна година спечелиха златни медали на престижното световно 
винено състезание Concours Mondial de Bruxelles, което се провежда в края на април всяка година 

платено съобщение

път, вината впечатлиха 
както експертите, така и 
ценителите и като резул-
тат на това Quantum Шар-
доне спечели сребърен 
медал в категорията „бели 
вина от последна реколта”. 
Водещото предимство на 
серията от пазарна гледна 
точка е перфектното съот-
ношение между качество и 
цена (7 лв.), което е допъл-
нителен плюс и превръща 
серията в абсолютен лидер 
в тази ценова категория. 

Очевидно не е случаен 
фактът, че "Домейн Бойар" 
е водещ производител и 
износител на български 
вина по света. Компанията 
е иноватор в маркетира-

нето на български вина и 
продава успешно продук-
цията си както на нашия, 
така и на международните 
пазари в Европа, Канада 
и Япония. Поддържането 
на високо качество и въ-
веждането на съвременни 
технологии и иновации 
са ключовите фактори за 
нейния успех.

Известният белгийски 
конкурс е основан през 
1994 г. Тази година в над-
преварата са участвали 
6964 проби от 57 страни. 

Създаден през 1994 
г., Concours Mondial de 
Bruxelles успя да си извою-
ва репутацията на един от 
най-престижните световни 

шампионати. Участващите 
вина и спиртни напитки 
от целия свят представят 
общо над 500 млн. бутил-
ки от търговската мрежа. 
Журито на конкурса е 
съставено от водещи про-
фесионалисти в областта 
на виното от близо 40 
страни. Тазгодишното из-
дание на Concours Mondial 
de Bruxelles се проведе 
в Палермо. Пет златни и 
три сребърни медала е 
равносметката за българ-
ските вина от тазгодиш-
ното издание на конкурса, 
от които половината са 
спечелени от вината на 
"Домейн Бойар".

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

 ▶решението за отпускане на 110 млрд. EUR помощ за Гърция върна доверието на 
инвеститорите към фондовите пазари

Петрол
USD/б
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10.05.1026.04.1012.04.10

76.39
+1.70%

GBP/USD
долара за паунд

1,40

1,45

1,50
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10.05.1026.04.1012.04.10

1.5009
+1.38%

EUR/JPY
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119.92
+2.66%

снимка rEUtErS
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Икономиката на съюза 
изостава от основни-
те си конкуренти по 
развитие и използване 
на ИКТ 

Прекалено високите запла-
ти на IT специалистите за-
бавят дигиталното развитие 
в Европа. Това  предупреди 
еврокомисарят по цифрови-
те технологии Нийли Крус. 
Според нея без достатъчно 
на брой кадри или с на-
личието на такива, но на 
прекалено висока цена ИКТ 
секторът в ЕС ще изпитва 
все повече трудности за 
бъдещото си развитие. 

изход
Решението е в намаляване 
на прекалено високите за-
плати в момента, увеличава-
не на производителността и 
на броя на инженерите и IT 
специалистите в Европа, та-
ка че секторът да разполага 
с достатъчно квалифицира-
ни кадри, твърди Крус. По 
думите й икономиката на 
ЕС изостава от основните 
си конкуренти по развитие 

Високите заплати в IT сектора 
спъват развитието на Евросъюза

 ▶ Бюджетът на еК за проучвания в иКт сектора е по-малък от този на Google, 
каза еврокомисарят по цифровите технологии нели Крус                     Снимка BloomBerg

45.5
▶ процента от IT специа-
листите работят в обла-
сти, пряко свързани със 
сектора

и използване на информа-
ционните и комуникацион-
ните технологии и именно 
дигитализирането на ико-
номиката е ефективното 
средство за повишаване на 
конкурентоспособността и 
растежа.

Парадокси
Средната скорост на интер-
нет трафика в ЕС е около 
100 пъти по-ниска от тази 
в Южна Корея и Япония, 
а бюджетът на ЕК за про-
учвания в ИКТ сектора е 
по-малък от този на лидера 
в онлайн търсенето Google, 
обясни еврокомисар Крус. 
Подобни парадокси налагат 
вземането на спешни сред-
носрочни мерки. 

След неколкократни отла-
гания през следващата сед-
мица най-сетне се очаква да 
бъде публикуван планът на 
ЕК за бъдещото развитие на 
ИКТ сектора в ЕС. 

Кадри няма
Според Крус една от причи-
ните за слабото дигитално 
развитие на Евросъюза е 
липсата на достатъчно ка-

чествени кадри. Въпреки 
че броят на професионали-
стите в ИТ индустрията в 
Европа се е увеличил повече 
от два пъти от 1995 г. насам, 
съюзът все още не разполага 
с достатъчно инженери за 
развитие на нови техноло-
гии във всички икономиче-
ски сектори, посочват от ЕК. 
Европа трябва да увеличи 
разходите за проучвания и 
развитие до минимум 3% 
от БВП на съюза до 2015 г., 
каза Крус.

Данните на комисията 
показват, че от близо 4 млн. 
ИТ специалисти над поло-
вината - около 54.5%, рабо-
тят в области като финанси, 
графичен дизайн, медии и 
едва 45.5% са на разполо-
жение на дейности, пряко 
свързани с ИКТ сектора. 

Корпоративни съобщения и обяви на държавни институции

Цена за публикация: 
0.66 лв./колон мм/ без ДДС

За допълнителна 
информация  и заявки: 
тел.02/4395 853, 
e-mail: reklama@pari.bg

ОБЩИНА – ПЛЕВЕН

На основание чл.21, ал.1, т.8 ЗМСМА и чл.3, ал.2 изр. 2 и ал.3, т.2, чл.4, ал.2, 
чл.5, ал.2, чл.26, ал.1 и 2 и чл.31, вр. чл.32, ал.3, т.1 от ЗПСК  и решения        № 
883 и № 896 от 25.03.2010 год. на Общински съвет Плевен, открива проце-
дура по приватизация чрез публичен търг с явно наддаване  на следните 
общински недвижими имоти:

1.Поземлен имот с идентификатор 56722.651.498 с площ 6 913.00 кв.м., 
отреден за “За друг вид производствен, складов обект”, с адрес: гр. Плевен, 
Западна индустриална зона; 

2.Поземлен имот с идентификатор 56722.651.499 с площ 6 864.00 кв.м., 
отреден за “За друг вид производствен, складов обект”, с адрес: гр. Плевен, 
Западна индустриална зона;

3.Дворно място от 1 000 кв.м. и построените в него навес и тоалетна 
и 2/3 идеална част от сграда – фурна”, находящ се в с. Коиловци, Община 
- Плевен.

Пълният текст на решенията са публикувани в “Държавен вестник” 
брой № 30 от 20.04.2010 год.

О  Б   Я   В   А

“Л О З А Н А” ЕАД
ОБЯВЯВА КОНКУРС   25.05.10 г.

ЗА ОТДАВАНЕ ПОД НАЕМ НА СЛЕДНИТЕ ПОМЕЩЕНИЯ:

І. София, кв. “Орион”, ул. “3020” № 11
№1:складова база-280 кв.м;№ 2:обемни клетки/4 бр/ с обща площ-

60 кв.м                   
ІІ. София, ул. “Кирил и Методий” № 169
№ 1: помещение /фризьорски салон/ – 40 кв.м          
ІІІ. София, ул. “Варна” № 50 – битов комбинат
№1: магазин – 55 кв. м; № 2: склад–88 кв.м; № 3: помещения – 240 кв.м
Конкурсни книжа –120 лв. с ДДС, могат да бъдат закупени от                    
11.05.10 г. до 21.05.10 г. вкл., от 10.00 ч. до 16.00 ч., в административна-

та сграда на  “Лозана” ЕАД, София, ул. “Страхил войвода” № 2, ІІІ етаж 
–счетоводство.

Телефон за информация: 948-60-18

Търгове, конкурси, Корпоративни  промени, 
Покани  за обществени  поръчки, Търгови предложения 

Изменения по наредби, Процедури  по приватизация, 
Уведомления и  други обяви  от частната  и държавната сфера

КОРПОРАТИВНИ СъОБЩЕНИЯ И ОБЯВИ 
НА ДъРжАВНИ ИНСТИТУЦИИ
КОРПОРАТИВНИ СъОБЩЕНИЯ И ОБЯВИ 
НА ДъРжАВНИ ИНСТИТУЦИИ

 ОБЯВЯВА

 НОВИ ПУБЛИЧНИ  ТЪРГОВЕ  С  ЯВНО  НАДДАВАНЕ  за продажба на следните общински имоти: 

№ ОБЕКТИ
Начална тръжна 

цена /лв./
без ДДС

Стъпка
на надда-
ване /лв./

Депозит
за участие

/лв./

Срок за закупуване 
документация и цена

/до/лв./ с ДДС

Срок за подаване 
на предложения  

/до/
Дата и час

на провеждане

1. Фурна и дворно място от  205 м2,  
пар.ІІ-199, кв.75 с. Дисевица 8 000 1 000 800

І търг
17.05.10 г.

120 лв.
20.05.10 г. 25.05.10 г.

10,00 часа
ІІ търг

14.06.10 г.
120 лв.

21.06.10 г. 22.06.10 г.
10,00 часа

2.
Застр. поз. имот с площ 1 060 кв.м., 
скот. обор с площ 154 кв.м. и навес 
УПИ ІІ-225, кв. 9
с. Тодорово

15 000 2 000 1 500

І търг
17.05.10 г.

120 лв.
20.05.10 г. 25.05.10 г.

13,30 часа
ІІ търг

14.06.10 г.
120 лв.

21.06.10 г. 22.06.10 г.
13,30 часа

3.
Незавършен обект сграда със за-
стр. пл. 834,80 кв.м., УПИ V,кв. 41
с. Коиловци 100 000 10 000 10 000

І търг
18.05.10 г.

180 лв.
25.05.10 г. 26.05.10 г.

10,00 часа
ІІ търг

17.06.10 г.
180 лв.

22.06.10 г. 25.06.10 г.
10,00 часа

4.
Фурна – баня и дворно място от 
2 390 м2,  УПИ V, кв.2
с. Пелишат 17 000 1 000 1 700

І търг
18.05.10 г.

120 лв.
25.05.10 г. 26.05.10 г.

13,30 часа
ІІ търг

17.06.10 г.
120 лв.

22.06.10 г. 25.06.10 г.
13,30 часа

Тръжни документации за участие се закупуват от център за административно обслужване  на Община Плевен всеки работен ден до 16.30 ч., до 
посочените срокове за закупуване.

Депозитите за участие се внасят по банкова сметка IBAN BG43 UNCR 9660 3311 9710 10, BIC UNCRBGSF в УниКредит Булбанк, клон Плевен.
За справки: Община Плевен, стая № 8, тел. 881 296; 
Пълният текст на посочените решения са публикувани в “Държавен вестник” брой № 30 от 20.04.2010 год. и на сайта на Община – Плевен 

- www.pleven.bg.

О Б Щ И Н А - П Л Е В Е Н
На основание Решения  № 879, № 880, № 881 и  № 882 от 25.03.2010 год. на Общински съвет – Плевен, обнародвани в “Държавен вестник”, бр. 30 от 

20.04.2010 год.



Според видния икономист 
от Европейската банка за 
възстановяване и развитие 
Ерик Берглоф фондовите 
пазари може и да разцъф-
тяват, но заемните пазари 
не се движат никак добре. 

Не се е разминало 
Специалистът от ЕБВР 
предупреждава за вероят-
ността от нова кредитна 
криза в Източна Европа 
и заявява, че регионът е 
избегнал най-лошото, но 
въпреки това алармира, че 
кредитната криза още не е 
отминала и едно прибърза-
но затягане на правилата за 
капиталова достатъчност 
ще увеличи обхвата й. От 
друга страна, Берглоф под-
чертава необходимостта 
да се разширят тестовете 
за банките в региона на 
Източна Европа, така че 
да нарасне прозрачността. 
Макар че вижда пробле-
ми за някои от тях, той 
смята, че приемането в 
европейското семейство е 
предпазило в значителна 
степен Източна Европа от 
последиците от кризата. 
ЕБВР и без това беше сред 
първите институции, които 
упражниха натиск върху 
европейските монетарни 
власти да подкрепят стра-
ните от региона. „Когато 
удари кризата, най-голямо-
то ни притеснение беше, 
че чуждестранните банки 
ще се оттеглят, че всички 
ще се втурнат панически 
към аварийния изход и 
няма да остане незасегната 
парично-кредитна систе-
ма в страните от Източна 
Европа. Това не се слу-
чи и можем логично да 
преценим, че няма да се 
случи.” 

Липсва частно 
кредитиране
Берглоф предвижда, че 
„ще се наблюдава някакво 
намаляване на дълга, тъй 
като банките ще увелича-
ват капиталите си, но най-
важното е това да стане 
по координиран начин”. 
От ЕБВР предупредиха 
наскоро за опасността от 
нова кредитна криза в 29-
те страни от Източна и 
Централна Европа, както 
и в ОНД. Кое ли толкова 
ги безпокои? „Кредитната 
криза е факт, като се вземе 
предвид, че се наблюдават 
толкова много фалити на 
банки, а от друга стра-
на, не се предлага много 
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Източна Европа - все още има 
опасност от кредитна криза 
Няма икономически растеж без силна подкрепа от страна на банките

кредитиране на частния 
сектор. Общо казано, кре-
дитирането на реалната 
икономика е ограничено.” 
Берглоф подчертава още, 
че „не може да съществува 
растеж без силна подкрепа 
от страна на банковата сис-
тема, в такъв случай расте-
жът ще е много слаб”. 

Чуждите банки като 
стабилизатор 
От ЕБВР предвиждат уве-
личение на БВП едва с 
2.5% през 2010 г. и според 
икономистите от институ-
цията за това са виновни 
основно проблемите в бан-
ковата система. „Пределно 
ясно е, че Източна Евро-
па е засегната от кризата, 
обяснява Ерик Берглоф, 
но би ли очаквал някой тя 
да се намира в много по-
лошо положение? И все 
пак положителното въз-
действие на европейската 
интеграция и фактът, че 
чуждестранните банки не 
се оттеглиха, допринесоха 
за избягване на най-ло-
шото.” Каква все пак е 
ролята на чуждестранните 
банки за развитието на из-
точноевропейския регион? 
„На първо място, отбеляз-
ва Берглоф, от огромно 
значение е тези банки да 
запазят ангажиментите си 
в региона. Самите банки 
също си имат опасения, 
но трябва да се подсигу-
ри ангажираността им в 
Източна Европа. Най-вече 
в някои страни, като Ес-
тония, където няма други 
банки освен чуждестран-
ни.” Но и в целия регион 
е често срещано явление 
пазарният дял на чуждес-
транните банки да възлиза 
на 80, дори 90% от целия 
банков пазар. 

ят проблем е в това, че 
съществува прекомерна 
несигурност за реалното 
състояние на банките в 
Европа. Това, от което се 
нуждаем - и има отбелязан 
напредък в тази насока - е 
повече прозрачност, раз-
ширяване на тестовете за 
натовареност на банките, 
така че да знаем какво се 
случва във всяка страна и 
във всяка банка. Естестве-
но, преди някой да публи-
кува такива данни, трябва 
да е сигурен, че разпола-
га с решения, защото в 
противен случай може да 
създаде проблеми, вместо 

да ги реши. Но съществу-
ват реални притеснения 
за някои банкови сектори 
и за банките в някои стра-
ни. От огромно значение 
е чуждестранните банки в 
Източна Европа да не при-
бързват с налагането на 
строги рестрикции по от-
ношение на капиталовата 
достатъчност. Защото те 
правят по-трудно кредити-
рането. Когато се намираш 
и без това в кредитна кри-
за, прилагайки по-строги 
рестрикции за капиталова 
достатъчност, ти влоша-
ваш още повече кризата. 
Ще трябва да се приложат 

рестрикции в дългосрочен 
план, както вече стана в 
САЩ и в Западна Евро-
па. Контролните органи 
гледат да дадат време на 
кредитните институции 
да изградят капиталовата 
си достатъчност. 

 Снимки BloomBerg

Когато удари 
кризата, най-

голямото ни притес-
нение беше, че чуж-
дестранните банки 
ще се оттеглят

 ▶  Още в началото на годината шефът на Европейската централна банка Жан-Клод Трише предупреди, че отпускането на корпоративни 
заеми ще става все по-трудно. именно за това монетарната институция предложи на търговските банки стотици милиарди евро под 
формата на едногодишни кредити

фондовите борси 
може да разцъфтяват, 
но кредитните пазари 
не са никак добре

Не бива да забравяме, че 
проблеми с кредитиране-
то все още се забелязват в 
Западна Европа и по ника-
къв начин все още не сме 
в здравословно кредитно 
състояние. Може фондовите 
борси да разцъфтяват, но 
кредитните пазари не са 
никак добре. Виктор Юго 
пише в „Клетниците”, че 
„борбата между справед-
ливост и реалност продъл-
жава, докато съществуват 
човешките общества”. И 
още: „Работа на мъдреците 
е да прекратят дуела, да 
смесят чистата идея с чо-
вешката действителност, да 
постигнат мирно навлизане 
на справедливостта в реал-
ността и на реалността в 
справедливостта”. 

Теоретичните съвети като 
цяло винаги са нещо добро, 
само че „клетниците” в 
един социален роман от 
XIX в. нямат особено мно-
го общи черти с бунтува-
щите се свои събратя два 
века по-късно. Не очакваме 
от мъдреците да „прекратят 
дуела”. Не само защото 
евентуално мъдреци няма в 
съвременните общества, но 
и защото, ако съществуват, 
никой не ги признава и 
зачита. Никой не им дава 
думата, за да предложат 
или да дадат решения. 

Днес „просветлените умо-
ве” са по-скоро „декоратив-
ни” и обезоръжени. Колкото 
повече затъва средната кла-
са, толкова повече завлича в 
падението си всяко понятие 
за баланс, справедливост 
и благоденствие. И тогава 
крайностите ще запълнят 
празнотите. 

Утопията се отлага за 
следващата криза.

На Запад също нищо утешително 

Ерик Берглоф, 
икономист от Европейската банка 

за възстановяване и развитие 

Йоаким Каламарис 
www.ikalamaris.com 

80-90
▶ процента от целия бан-
ков пазар в източна Евро-
па държат чуждестранни-
те банки

 ▶  Потъването на средната класа е най-големият 
бич за икономическото здраве на държавите

Мониторинг 
на трезорите 
В състояние ли са обаче 
чуждестранните банки да 
подкрепят регионалните 
икономики? Основни-
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Скок на ипотекираните 
имоти, обявени на търг
1245 сгради в страната се продават от съдия-изпълнители
1245 недвижими имоти с 
необслужвани ипотеки са 
обявени на търг, показва 
справка в сайта на Камарата 
на частните съдебни изпъл-
нители (КЧСИ). Най-много 
- 345, са обявите за апарта-
менти. Заводите и хотелите, 
които се продават, са по 
десетина. Сравнително ма-
лък е и броят на офисите за 
продан въпреки факта, че 
голяма част от тях са без 
наематели, а инвеститори-
те им изплащат огромни 
кредити. 

малък скок преди 
бума
В предишните месеци имо-
тите, обявени на търг от 
съдия-изпълнители, бяха 
около 1000. Ръстът с некол-
костотин имота се получава, 
защото броят на необслуж-
ваните ипотеки расте, а биз-
несът си търси несъбраните 
вземания, обясни Георги 
Дичев,  председател на Ка-
марата на частните съдебни 
изпълнители. Той смята, че 
ръстът на обявените имоти 
с необслужвани ипотеки 
тепърва ще расте по-зна-
чително. Очакванията са, 
че икономиката на страната 
ще се свие, стагнацията 
ще продължи, обоснова се 
Дичев. 

Според него обявените 
1245 имота за публична 

продан не може да повлияят 
на пазара на недвижими 
имоти в страната. Трябва да 
има десетки хиляди обяви 
от съдия-изпълнители, за 
да има отражение в цените 
на имотите, смята предсе-
дателят на КЧСИ.

очаквания
Дали обаче имотите, чиито 
собственици не могат да си 
изплащат кредитите, са про-
даваеми реално? Продажби 
трудно се осъществяват. 
Често имотите отиват на 
втора, дори трета публич-
на продан, обясни Георги 
Дичев. Причината за това 
е стагнацията на имотния 
пазар у нас. 

В страната продавачи-
те са много, а купувачите 
малко. Преди около два 
месеца банките започнаха 
да кредитират по-активно 
с ипотеки, като преди това 
те отпускаха заеми през 
иглени уши. Освен това, 
ако преди кризата ипотеки-
рани жилища се купуваха 
със спекулативна цел - да 
се продадат след това при 
по-висока цена, то този тип 
играчи са изчезнали отдав-
на от пазара на проблемни 
недвижимости. Така имоти-
те отиват на втора публична 
продан, при която стартова-
та цена е с 20% по-ниска от 
обявената на първия търг, 

60% от площите в „Мол 
Плевен” имат наематели

Официалното  
откриване  
ще бъде през март 
догодина

Към момента 60% от тър-
говските площи от над  
17 000 кв. м в „Мол Плевен” 
са отдадени под наем. Вече 
има подписани договори с 
Terra Nova, Calliope, Subra, 
Paolo Botticchelli и Inmedio. 
С други международни мар-
ки сме все още в процес 
на преговори, съобщиха от 
„Мол Плевен” АД. Подобна 
е ситуацията и със заведе- 
нията за хранене в търгов-
ския център.

На финала 
До края на този месец тряб-
ва да завърши строежът на 
мола. След приключване 
на строителството до края 
на тази година се очаква да 
бъдат финализирани дого-
ворите за наем на остана-
лите търговски площи. През 
есента наемателите ще запо-
чнат довършителните рабо-
ти по обектите. През март 
2011 г. ще бъде направено 
официалното откриване. До 
момента в проекта са вложе-
ни близо 80 млн. лв. 

Забавления  
и индийско кино
Идеята на инвеститора е 

„Мол Плевен” да се превър-
не в притегателно място за 
плевенчани. Затова ще има 
голям супермаркет на „Кар-
фур”, четири киносалона, 
почти 500 кв. м детски кът, 
голям ресторант и места за 
бързо хранене, магазини и 
кафенета. 

Операторът на киноса-
лоните в плевенския мол 
е индийска компания с бо-
гат опит в изграждането 
и управлението на кина. 
Това ще бъде първата им 
инвестиция в Европа, но 
от „Мол Плевен” АД все 
още не разкриват коя е ком-
панията. 

Красимира Янева
 ▶имотите са достигнали справедливата си пазарна 

стойност                                                                  Снимка BloomBerg

а понякога дори се стига 
и до трета продан, обясни 
Дичев.

С начална цена от 258 000 
лв. се продава многостаен 
апартамент от 123 кв. м в 
София на бул. „Княз Дон-

дуков-Корсаков”. Това е 
първа продан. Не мога да 
прогнозирам дали ще се 
продаде. 

За имоти, които ги бяхме 
отписали, че ще се прода-
дат, се намериха купувачи, 

а за други, по-атрактивни 
- не. Ситуацията на пазара 
е такава, че не мога да дам 
прогноза, обясни частният 
съдебен изпълнител Не-
делчо Митев. Търгът за 
многостайния апартамент 

ще бъде на 15 юни от 9 
часа в Софийския районен 
съд. В него ще могат да 
участват наддавачи, които 
са платили 10% от начал-
ната тръжна цена. 

Красимира Янева

Консултантите DTZ: Сега 
е моментът за инвестиции
Очакванията  
на купувачите и  
предприемачите  
трябва да се срещнат

Сега е моментът за ин-
вестиции в бизнес имоти, 
твърдят от консултантската 
компания DTZ. Цените са 
справедливи в 151 от 172 
пазара на имоти в света, 
като изгодни всъщност са 
90 на сто от инвестицион-
ните дестинации в глобален 
мащаб. 

добра цена
Инвеститорите, които имат 
средства, търсят възмож-
ности за покупка на високо-
качествени офиси, молове 
и складове. Стойността на 
бизнес имотите ще се пови-
ши с 12% през следващите 
две години до над 12 трлн. 
USD, прогнозират от DTZ. 
Очакванията са, че стой-
ността на тези в САЩ ще се 
понижи с 1%, а пазарите в 
Азия ще отчетат най-голям 
ръст.

Наскоро от Colliers 
International обявиха също, 
че сега е точният момент 

за инвестиции в недвижи-
мости. Според директора за 
инвестиционни и корпора-
тивни услуги Георги Киров 
в България още e рано да се 
очаква прекалено голямо 
положително развитие през 
следващата година.

интересът  
нараства
У нас различни чужди фон-
дове, а и български вече за-
явиха интерес към покупка 
на изгодни бизнес имоти. 

В страната се продават 7-8 
големи офисни и жилищ-
ни комплекси, обяви преди 
време Добромир Ганев от 
„Форос”. Някои специа-
листи от имотния бранш 
твърдят, че фондовете искат 
да купят имотите на без-
ценица. От друга страна, 
закъсалите инвеститори не 
искат да ги продадат за 
жълти стотинки, а от трета, 
качеството на сградите у 
нас все още не е на жела-
ното ниво. 

 ▶имотите често отиват на втора, а дори и на трета продан, казва Георги дичев,  председател на Камара-
та на частните съдебни изпълнители                             Снимка Емилия коСтадиноВа
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Сайтове определят цените на имотите 
Всеки може да про-
вери колко струва 
притежаван от него 
апартамент, при това 
безплатно

След популярните кредитни 
калкулатори в интернет и 
възможността да се изчисли 
годишният данък общ доход 
сега два сайта ще влязат в 
конкуренция за безплатно 
оценяване на недвижимите 
имоти. От около две седми-
ци тази услуга се предлага 
от сайта imot.bg, а скоро ще 
стартира и homes.bg.

Начало
Новият ни сайт ще старти-
ра скоро, но не искаме да 
обявяваме точна дата, съ-
общи управителят на сай-
та jobs.bg Пламен Вушев, 
който разработва и новия 
сайт за имоти homes.bg.

От нашия сайт при зада-
дени данни за имот хората 
ще получават на опреде-
лена дата веднъж месечно 
на посочен от тях имейл 
информация за неговата 
цена. Очакваме, че оценка-
та ще е доста индикативна. 
Цената ще се определя от 
няколко компонента, ка-
то за определянето й няма 
да се използва преценката 
на консултант или брокер, 
обясни Вушев. Според него 

при изчисленията ще се 
използват адекватни методи 
за оценка. Към нея ще има 
и разяснения как тя да бъде 
тълкувана. 

Прилики
Новият сайт ще е втори-
ят след imot.bg, който ще 
предлага услугата оценка 
на имот. И двата сайта 
имат опции за оценява-
не на имот за продажба 
или отдаване под наем. 

Потребителите трябва да 
опишат имота като вид, в 
кое населено място е, в кой 
квартал се намира и каква 
е неговата квадратура.

Разлики
В homes.bg има специал-
на опция, в която може да 
се посочи дали имотът е 
ваканционен. Отделно от 
това ползвателите трябва 
да посочат вида на строи-
телството - тухла, панел, 

гредоред, ЕПК, годината 
на построяване, като тук 
опциите са преди 1990 г., 
след 1990 до 1999 г., от 2000 
до 2005 г. и след 2005 г. 
Ползвателите могат да по-
сочат дори състоянието на 
общите части - дали те са 
луксозни или стандартни.

Оценката на imot.bg може 
да се види веднага след за-
даване или да се получава 
по имейл веднъж седмично 
или на месец. Потребите-

лите могат да видят общата 
цена на имота и тази на кв. 
метър, като има възмож-
ност те да се проследят 
по месеци за срок от 5 
години назад. Например 
двустаен от 68 кв. м в кв. 
„Лозенец” в София в мо-
мента струва 79 628 EUR. 
През септември 2008 г., 
когато беше пикът в цените 
на недвижимостите у нас, 
имотът е струвал почти 
122 200 EUR. Цената на кв. 

м сега е 1171 EUR, а през 
септември 2008 г. - 1797 
EUR. Цената се формира 
на база офертните цени 
на обявите в сайта, като се 
изключват максималните 
и минималните стойности. 
Трябва да се има предвид, 
че сделките се осъщест-
вяват на цени, различни 
от офертните, като спадът 
според брокери е между 
10 и 30%. 

Красимира Янева

1797
▶ EUR на кв. м е била цена-
та при двустаен апарта-
мент в Лозенец през сеп-
тември 2008 г.

10-30
▶ процента по-ниски от 
офертните са цените, 
при които се  реализират 
сделките с имоти

Новият ни сайт 
homes.bg ще старти-

ра скоро, но не искаме да 
обявяваме точна дата

 Пламен вушев, управител на jobs.bg

 в сайта imot.bg всеки може да провери каква е цената на неговия имот 
Снимка марина  ангеЛоВа
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Футболът се очертава като водещо оръжие за привличане  
на зрителска аудитория в спортните канали

Класация
Последни  
сме по продажба  
на музика
Според годишния доклад 
на Международната музи-
кална индустрия продаж-
бите на музика в България 
бележат шокиращ спад от 
40% за 2009 спрямо 2008 г. 
Българските звукозаписни 

компании са продали общо 
600 хил. копия музика на 
CD при 1 млн. за 2008 г. 
Така страната ни се нарежда 
на последно място в Евро-
па по продажби. В световен 
мащаб сме 48-и от 51 стра-
ни. През миналата седмица 
регионалният директор за 
Европа на Световната звуко-
записна индустрия Франсез 
Муур заяви, че страната ни 
е първа по пиратство в ЕС. 

Медиен 
Бизнес

Реклама:
Мария секулова
msekulova@pari.bg
tel. 4395-872

Редактор:
Eлина Пулчева
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Сериозна битка за спортни 
фенове, но не между от-
бори, а между спортните 
канали се очертава през 
летните месеци. Световно 
първенство по футбол,  све-
товно първенство по хокей, 
лека атлетика - този сезон 
ще е изпълнен от спорни 
събития. Появата на най-
новата телевизия от медий-
ната група на Modern Times 
Group (MTG) - NOVA Sport, 
ще накара конкурентите да 
променят програмните си 
схеми, така че да запазят, 
а ако може и да повишат 
рейтингите си. Което задава 
въпроси като какъв ще бъде 
отговорът на другия изцяло 
спортен канал RING BG и 
дали ще има преразпределе-
ние на правата за спортните 
първенства между различ-
ните телевизии и съответно 
на зрителите им. 

Футбол
Акцентът в най-новия пред-
ставител от семейството на 
MTG - NOVA Sport, ще е 
английският футбол, катего-
ричен е спортният директор 
от Нова телевизия Веселин 
Василев. От следващия се-
зон ще показват пряко или 
на запис всичките 10 мача, 
които се играят в Преми-
ършип през уикенда. Ка-
налът ще предложи кла-
сически мачове, събрани в 

18-годишната история на 
шампионата. В допълнение 
към английската лига ще се 
излъчват новини, обзори и 
магазинни предавания. 

Въпреки че каналът стар-
тира малко преди финала на 
тазгодишния Премиършип, 
от телевизията не са притес-
нени, че ще постигнат крат-
котраен интерес от страна 
на феновете. При пускането 
на NOVA Sport е подписан 
3-годишен договор за из-
лъчването на Висшата лига 
в България. До началото на 
следващия сезон има 3 ме-
сеца, през които зрителят ще 
може да гледа още първен-
ства, за които телевизията е 
закупила права.

Освен за английския шам-
пионат от NOVA Sport при-
тежават права за Шампион-
ската лига на УЕФА, Купата 
на Англия, Купата на Герма-
ния, домакинските мачове 
на английския и германския 
национален отбор. Каналът 
ще заложи и на собствени 
продукции. 
 
Промени
Раждането на изцяло спорт-
ния NOVA Sport ще отне-
ме сериозна аудитория от 
„Диема”, който също влиза 
в групата на MTG и до 
момента държеше правата 
за Шампионската лига на 
УЕФА и Висшата англий-

ска лига. За да не бъде рязък 
отливът на зрители от него, 
мениджърите са решили да 
излъчват по две срещи от 
Премиършип през уикен-
дите. Разглеждаме „Диема” 
и NOVA Sport като ценни 
съставни части на медийна 
група MTG и целта ни е да 
създадем най-благоприят-
ните предпоставки те да 
се развиват добре, казва 
Веселин Василев.

Конкуренция
Другата спортна телеви-
зия в родния ефир и пряк 
конкурент на NOVA Sport 
- RING BG, залага изцяло 
на Българското футболно 
първенство. Така ще бъде 
и занапред - на живо ще се 
излъчват мачовете от наши-
те терени, каза изпълнител-
ният директор на RING BG 
Ивайло Гюров.  

Приоритетите на RING 
BG са изцяло ориентира-
ни към футбола - Българ-
ско футболно първенство, 
Шампионска лига, Лига 
Европа, Руската Премиер 
лига, Чемпиъншип, Кар-
линг Къп и др. Гюров е 
категоричен, че RING BG 
и PRO BG, които са част 
от другата голяма медийна 
група - Central European 
Media Enterprises (СМЕ), 
ще продължават да излъч-
ват най-малко по 6 мача 

на седмица от българската 
А група. Всяка неделя ще 
дават и по един мач от Б 
група. Според изпълнител-
ния директор на RING BG 
спортният канал от групата 
на CME е „профилиран” 
към българския футбол, 
защото е продукт, в който 
има потенциал и си струва 
да бъде развиван. 

световно
Не само спортните канали 
се борят за лоялни зрители. 
Политематични канали съ-
що се състезават за зрител-
ски интерес. Тази година 
Световното първенство по 
футбол ще се излъчва по 
държавната телевизия. 

Автомобили
Освен футбола интерес 
предизвиква и започнали-
ят наскоро шампионат на 
„Формула 1”. Правата за 
него се държат от TV7, ко-
ято успя да се пребори за 
излъчването на формулата с 
bTV. От телевизията комен-
тираха, че не планират заку-
пуването на правата за дру-
ги състезания и засега ще 
заложат само на формулата. 
Предстои обаче ребранд на 
телевизията, когато ще ста-
не ясно дали портфолиото 
от спортни програми няма 
да бъде разширено.

елина Пулчева

RING.BG TV 7

DIEMA

събота

Хил. зрители Рейтинг Пазарен дял
90 002

15:00  -  21:00

15:00  -  21:00

1.277 % 5.520

Хил. зрители Рейтинг Пазарен дял
58 307 0.776 % 3.370
неделя

събота

Хил. зрители Рейтинг Пазарен дял
50 003

15:00  -  21:00

15:00  -  21:00

0.665 % 2.907

Хил. зрители Рейтинг Пазарен дял

Източник: GARB
Графика: Гриша Струнджев

26 521 0.353 % 1.581
неделя

събота

Хил. зрители Рейтинг Пазарен дял
19 903

14:55  -  16:00

14:55  -  17:10

0.265 % 1.600

Хил. зрители Рейтинг Пазарен дял
15 745 0.209 % 1.256
неделя
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Мачовете ще се излъч-
ват на живо и в специ-
ален сайт на БНТ

 ▶ Госпожо Кирова, какви 
са критериите за полу-
чаването на права за 
излъчването на светов-
ното първенство по 
футбол?

- Първо телевизията трябва 
да има разпространение в 
цялата страна. Препоръчи-
телно е то да бъде ефирно, 
тъй като само по този начин 
се гарантира почти 100% 
покритие на аудиторията. Ос-
вен това СЕМ всяка година 
утвърждава списък с общест-
вено значими събития, които 
трябва да бъдат излъчени 
от националните оператори. 
Необходимо е също телеви-
зията да не е платена. Важен 
е и опитът в отразяването на 
подобни състезания предиш-
ни години. Не на последно 
място стоят финансовите 
възможности.

 ▶ Колко струва на бнТ за-
купуването на правата 
за първенството?

- 2.1 млн. EUR. Трябва да 
се има предвид, че това са 
права, които са договорени 
още през 2005 г. Тогава е бил 
сключен договор за пакет 
- Световното първенство 

по футбол 2010 и 2014 г. 
Важно е да се спомене, че 
БНТ е закупила правата чрез 
Обединението на европей-
ските обществени опера-
тори. Сдружението купува 
правата директно от FIFA за 
всички оператори, които са 
негови членове. След това ги 
разпределя към тях. Благода-
рение на това партньорство 
се получава оптимизация 
на цената, която иначе не би 
била възможна. Ако всеки 
обществен оператор се бори 
самостоятелно, и то срещу 
търговски телевизии, везни-
те обикновено се накланят 
към последните.

 ▶ Това означава ли, че ни-
то една друга, пък било 
то и национална теле-
визия, не би могла да се 
пребори за правата на 
голямо първенство?

- В случая със световното 
по футбол над 40 обществе-
ни оператора участват в тър-
га заедно чрез Обединението 
на европейските обществени 
оператори, което е огромно 
предимство. Нашите тър-
говски оператори също са 
част от международни мре-
жи. Те действат на същия 
принцип.

 ▶ Кои са най-големите ви 
конкуренти в лицето на 

Продали сме 80% от рекламата за Световното
Интервю Димитринка Кирова, директор маркетинг и реклама в БНТ

българските телевизии 
за спортни права?

- Националните оператори 
не се интересуват от спортни 
права. Някои от тях закупи-
ха специализирани спортни 
канали. Доколкото те не раз-
пространяват ефирно, няма 
поле за конкуренция  що се 
отнася до интереса на зрите-
лите. Но има съревнование 
за закупуване на права. Аз 
очаквам тепърва да се раз-
гърне „Нова спорт”. БНТ 
няма интерес към Англий-
ската висша лига например, 
която вече ще се излъчва по 
„Нова спорт”. Държавната 
телевизия се интересува са-
мо от обществено значими 
първенства като световни 
и европейски по футбол и 
български лиги.

 ▶ Какви приходи от ре-
клами очаквате?

- За момента е рано да се 
каже точният размер. Пла-
нирали сме обаче да има-
ме рекламодатели от почти 
всички сектори и да про-
дадем на 100% наличното 
рекламно време. Стандарт-
ните пакети са изчерпани 
на 80%. Ще разнообразим 
програмата, като направим 
студиа преди, след и между 
мачовете. Ще каним звезди, 
които нямат нищо общо с 
футбола, за да коментират 

мачовете. Така ще предло-
жим на рекламодателите с 
по-ниски бюджети алтерна-
тивни възможности. Защото 
има и такива, които не могат 
да си позволят стандартните 
пакети. Най-малкият струва 
101 хил. лв. Ще пратим еки-
пи и в ЮАР, които ще преда-
ват дори лайфстайл новини, 
репортажи от тренировките 
на отборите.

 ▶ Очаквате ли интерес 
от страна на рекламо-
дателите към сайта на 
световното?

- Мачовете ще бъдат из-
лъчвани на живо и в сайта. 
Имахме интерес към него 
още когато започнахме да 
продаваме стандартните 
пакети за реклама в телеви-
зията. Част от спонсорските 
пакети включват и спонсор-
ство на сайта.

  
 ▶ Какви са тарифите за 

реклама в сайта?
- Те са аналогични с тези 

в по-големите спортни елек-
тронни страници. Според 
мен БНТ трябва да работи 
на пазарни цени независи-
мо от ограничението от 15 
мин реклама на денонощие. 
Клиентите са общи. Когато 
продаваме по-скъпо, се на-
блюдава естествен отлив.

елена Петкова

В държавната телевизия 
най-скъп е спортът
Цената на спонсор-
ския пакет за светов-
ното по футбол надви-
шава 450 хил. лв. 

Най-скъпо излиза рекла-
мата в БНТ за Световно-
то първенство по футбол 
през лятото, сочи проуч-
ване на в. „Пари”. Зато-
ва пък всеки рекламода-
тел, който може да си го 
позволи, ще има големи 
шансове неговият клип да 
бъде видян от милионна 
аудитория. Като се има 
предвид, че българинът 
разбира най-много от фут-
бол и политика.

най-евтино
Най-евтиният пакет за ре-
клама по време на светов-
ното струва 101 800 лв. 
без ДДС, сочи справка в 
медиа агенцията „Пиеро 
97”. Той включва само 
36 рекламни клипа по 30 
секунди всеки. Най-скъп е 
пакетът за спонсор на из-
лъчването, който включва 
256 заставки от по 10 се-
кунди на всички срещи, 86 
спота по 30 секунди, 147 
брандирани промоанонса 

и 1 банер на специалния 
сайт, който БНТ ще създа-
де за световното. Всичко 
това обаче ще излезе на 
рекламодателя 459 343 лв. 
без ДДС. 

Парадокс
Интересен факт е, че по 
време на първенството 
обществената телевизия 
ще има право на 12 мин 
реклама на час, а не как-
то обикновено 15 мин на 
денонощие. Казано на-
кратко, държавната медия 
ще се ползва с правата на 
търговски оператор от-
носно рекламата в часове-
те, в които ще се излъчват 
мачовете от световното. 
Приходите на държавната 
медия тогава се очаква да 
скочат драстично, така че 
дори да нахвърлят 10 млн. 
лв., които БНТ по закон 
трябва да си докарва до-
пълнително към годишния 
бюджет. За 2010 г. той е 
в размер на 60 млн. лв., 
които се отпускат от дър-
жавата.

други тарифи
Рекламните тарифи за 
другите канали, които раз-

читат на спорта, са доста 
по-ниски в сравнение с 
тези на БНТ за световно-
то. „Диема” например та-
ксува рекламодателите си 
с 1500 лв. за 30-секунден 
спот по време на излъч-
ването на Английската 
висша лига през уикенда. 
За сравнение най-скъпата 
реклама по спотния канал 
Ринг.бг е 300 лв. за 30-се-
кунден спот по време на 
мачовете от българската А 
футболна група. Същата е 
цената и за тези от Купа-
та на УЕФА. Рекламата 
по време на мачовете от 
руското първенство пък 
се таксува по 200 лв. за 
30-секунден клип.

Съобразена с пазарната 
е цената и на рекламата по 
време на рали шампиона-
та от „Формула 1” по Тв7. 
Тя е 850 лв. за клип, който 
се излъчва по време на ра-
лито в по-ранните часове 
на деня. За следобедните 
часови пояси цената рязко 
се покачва и варира между 
1500 и 2500 лв. за 30-се-
кунден спот. Данните са 
официално предоставени 
от телевизиите.

елена Петкова

101
▶ хил. лв. без ДДС е най-
евтиният рекламен 
пакет за световното по 
футбол това лято по БНТ

300
▶ лв. струва 30-секунден 
спот по Ринг.бг  
за мачове  
от А футболна група

2500
▶ лв.  е най-скъпата 
рекламна тарифа 
 за Формула 1 по Тв 7
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Програма
Специални 
гостувания
В програмата на Петнаде-
сетия Салон на изкуствата 
специално представле-
ние ще има Софийската 
опера с балетния спекта-
къл “Зорба гъркът”. Друга 
атракция ще е изложбата 
“Традиционно изкуство за 
изработване на ветрила и 

чадъри Ханч жоу”. Пред-
ставянето е в партньорство 
с посолството на Китай-
ската народна република. 
По инициатива на мини-
стрите на културата на 
балканските страни ще се 
проведе хуманитарен кон-
церт “Балканите за Хаити”. 
Част от участниците в него 
са: Овидиу Липан Цанда-
рика (Румъния), Мариус 
Михалаке (Румъния), Тони 
Цетински (Хърватия).

За първи път ще бъдат представени 30 чуждестранни спектакъла
В салона на изкуствата

Цитат

 Христо друмев, генерален директор на НДК

В организирането на културни изяви обикновено се 
акцентира само на едно изкуство. За това има дни на 
танцовото изкуство, на музикалното или на художест-
веното. Но в средата на май ежегодно започва пред-
ставянето на “Салона на изкуствата”, който обединява 
всичките тези музи в един фестивал. Тази година той 
е посветен на културния обмен между народите. Тази 
идея се ражда, след като ЮНЕСКО обяви 2010 за година 
на сближаване на световните култури. Салонът пред-
вижда представянето на 60 събития, които обхващат 
всички музи на изкуството. В това издание на салона са 
включени 30 чуждестранни спектакъла. В тях ще взе-
мат участие групи от Великобритания, Италия, Русия, 
Венецуела, Израел, Германия, Перу, САЩ, Испания, 
Чили, Япония, Аржентина, Китай...

минифестивали
В дните на “Салона на изкуствата” се провеждат т.нар. 
минифестивали. Такъв примерно е традиционният 
фестивал на испаноговорещото кино. Той ежегодно 
се открива един ден по-рано от официалното начало 
на салона. Входът за тези прожекции е свободен. Има 
оперен фестивал, наречен Opera in cinema. В него на 
кино се представят световноизвестни оперни спекта-
кли. Това става чрез записи или директни излъчвания. 
НДК е единственото място, където се показва това 
изкуство по този начин. Летен детски фестивал също 
е част от програмата за тази година. Много важна част 
от концертите, които ще се проведат в рамките на 
фестивала, е “Балканите за Хаити”, който се провежда 
благотворително.

Продажба на билети
Вече е започнала предварителната продажба на билети 
за някои от събитията, които са включени в програмата 
на салона. Интересът е многостранен, коментира Хрис-
то Друмев, генерален директор на НДК. По думите му 
той е по-засилен към чуждестранните представления. 
За концерта на Боб Дилън билетите почти са изчерпани, 
а цените им варират между 40 и 150 лв. За спектакъла 
на Lord of the dance сумите са между 40 и 100 лв. А 
големият зрителски интерес накара организаторите 
да увеличат представленията от едно на три. Цените 
на билетите за Opera in cinema варират от 10 до 25 лв., 
в същия диапазон са сумите за изпълненията на Вар-
ненската опера. При камерните концерти стойностите 
са между 4 и 10 лв. Намаление от 30% се предвижда 
за групи, студенти и пенсионери. Вратите на всички 
изложби са отворени. За киномания и откриването на 
салона НДК предоставя на социалното министерство 
500 покани за безплатно посещение.

награди
Дейността и качествата на Националния дворец на 
културата са оценени много повече извън страната, 
разказва Христо Друмев. През 2003 г. НДК получава 
втора награда за най-добре управляван център в света 
от Световната организация на конгресните центрове.  А 
през 2005 г. е обявен официално за № 1 в света. Преди 
две години той получава и награда Europe Quality Award, 
която се дава на публична сграда, която осигурява пълен 
достъп на хора с увреждания. 

николета Цветкова

Голяма обида и лоша реклама 
е обявяването на вход свободен 

за концертите, защото това 
създава хаос и неразбории 
сред публиката

Илюстрация: Гриша Струнджев
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